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Nőket a politikába!

A „gender policy”
A KÓBOR ANDREA

Töve Skarstein hazánk norvég nagykövete, november 13-án egyete
münkön arra a kérdésre kereste a választ, hogy vajon adoptálható-e 
a norvég „gender policy” modell más európai államok számára.

Norvégia a nemi egyen
lőség fellegvára: férfi
ak és nők közösen 

nevelik a gyermeküket, 
vezetik a háztartást, a nők 
aránya 40 százalék mind a 
parlamentben, mind pedig 
a nagyvállalatok vezetősé
geiben. Mindez egészsé

gesebb és igazságosabb 
társadalomhoz és erős gaz
dasághoz vezet -  mondta el 
Magyarország norvég nagy
követe.

A nagykövetasszony 
hangsúlyozta -  mintegy meg
előzve a „de hát ti olyan gazda
gok vagytok!” kifogást -,

folytatás a 2. oldalon
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FOTÓ: TELEGDI ADRIÁN

hogy a gender kérdést nem 
pénzzel, hanem társadalmi 
és politikai akarattal lehet 
megoldani.

Norvégia viszonylag ag
resszívan csinálta: törvé
nyeket alkotott, jogszabá
lyokban szabta meg a nők 
kötelező arányát a politiká
ban és az üzleti szektorban. 
Illetve nem a nőkét, hanem 
azt, hogy mindkét nemnek 
legalább 40%-ban kell kép
viseltetnie magát. A „gender 
policy” tehát nem „women

policy”, hanem a két nem 
kiegyensúlyozott és igaz
ságos együttéléséről szól -  
hangsúlyozta a nagykövet
asszony.

A hatékony törvényke
zéshez (1972 és 2009 között 
összesen 28 gender politi
kához köthető jogszabályt 
alkottak) szükség volt a nők 
nagyarányú politikai részvé
telére. Skarstein kulcskér
désnek tartja a nők részvé
telét a parlamentben, hiszen 
„mégiscsak ott dől el min

den”, ezért támogatja a női 
kvótát a politikában.

A 2003-ban bevezetet 
„biznisz kvóta” hatására is 
40%-ra nőtt a nők aránya a 
nagyvállalatok vezetőtes- 
tületeiben (2002-ben még 
csak 7% volt). Az intézkedés 
eleinte nagy ellenállásba üt
között a vállalatok részéről; 
sokan azzal érveltek, hogy 
majd inkompetens nőket 
fognak „benyomni” a veze
tőségekbe a szabály miatt. 
Ám nem ez történt. Egyik 
vállalatnak sem érdeke ve
zető pozícióba juttatni hoz
zá nem értőket, nők magas 
felsőoktatási arányának 
köszönhetően pedig nem 
kell hosszan keresni az al
kalmas és motivált nőket. 
Csak észre kell őket venni 
és ugyanúgy bírálni el, mint 
férfitársaikat.

A nagykövet szerint 
* ma már a társadalom örül 

ezeknek a változásoknak. 
Ahogyan az is egyre termé
szetesebb, hogy a férfiak 
kihasználják a számukra 
kialakított gyes időt, egyre 
egyenlőbben vesznek részt

a gyermeknevelésben és 
a házimunkákban. Pár év
tizede Norvégiában is el
képzelhetetlen lett volna az 
ilyesmi.

A lényeg tehát a válto
záson van: azon, hogy egy 
társadalom mennyire ké
pes új normákat adaptálni 
és mennyire ragaszkodik 
foggal-körömmel a tradici
onális beidegződésekhez, 
mint például a patriarchális 
társadalmi viszonyokhoz. 
Magyarországon foggal- 
körömmel, kaszával és ka
pával való ragaszkodásról

beszélhetünk, ahol még a 
társadalom nincs kész a 
viszonyok gyors (kvótával 
való) megváltoztatására, ám 
ettől nem is kell félni, ugyan
is a politikai akarat is hiány
zik a változtatásra. Pedig a 
nők munkaerő-piaci egyen
lősége nem csak elvont em
beri jogi okok miatt fontos, 
hanem konkrét gazdasági 
haszna is van: az ország 
humánerőforrásainak lehe
tő legjobb és legnagyobb 
kihasználása az egész tár
sadalom számára előnyös 
lenne.

Meghan Moore főkonzul
az American Cornerben

2012. november 7. -  Rezső és a nemzetkö
zi rákellenesség napja. Na meg az Amerikai 
Egyesült Államok idén rendezett választá
sának másnapja. A Corvinus Sóházában, 
az American Corner irodájában ez utóbbi 
apropóból gyűltek össze aznap az érdeklő
dők, hogy meghallgassák Meghan Moore, 
a magyarországi Amerikai Nagykövetség 
főkonzulának előadását.

A  ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA

Az eseményen megje
lent közönség rend
kívül sokszínű volt: 

érkezett USA-beli, az EL- 
TE-n tanuló diák, Magyar- 
országon turistaként vagy 
már évek óta tartózkodó 
idősebbek, és az amerikai 
politika és kultúra iránt ér
deklődő magyarok is. Nem 
voltunk sokan, de az Ame
rican Corner kicsi, csalá
dias irodája azért megtelt,

nem csak emberekkel, lel
kesedéssel és figyelemmel 
is.

Az előadás előtt Sólyom 
Erika az American Corner 
Budapest igazgatója a 
Corner nevében megnyitot
ta a programot, és röviden 
ismertette szervezetük fel
adatait, korábbi és jövőbeli 
tevékenységüket. Ezután 
vette át a szót Meghan 
Moore. A diplomata hölgy

közvetlen stílusban, kedve
sen szólt a hallgatósághoz. 
Megígérte, hogy igyekszik 
majd lassan beszélni, hiszen 
„beszél egy kicsit magyarul, 
és tudja, milyen nehéz, ha 
valaki... »talks fast« “.

Három téma szerepelt 
az interaktív előadáson: a 
főkonzul asszony az elő
ző este legfontosabb tör
ténéseit elevenítette fel és 
elemezte, azokból pedig 
kiemelte a nők és egyes de
mográfiai csoportok jelen
tőségét. Mindezekkel kap
csolatban a száraz tények 
mellett, érdekes, kevésbé 
ismert, részletekben gaz
dag kitekintések kísérték a 
programot.

Obama győzelmén kívül, 
ahogy megtudtuk, egyéb 
lényeges és érdekes kér
dések is eldőltek a válasz
tásokkal: két amerikai állam 
is legalizálta a marihuána 
fogyasztást, hivatalba ke

rült az első nyíltan leszbi
kus képviselő, California ál
lamban az ottlakók az adók 
emelése mellett voksoltak 
-  ami, meg kell jegyeznünk, 
viszonylag ritka és furcsa. 
Az USA első színes bőrű 
elnökének újraválasztása 
kapcsán pedig a gazdasági 
stratégia fontosságáról és 
Sandy, a hurrikán eredmé
nyeket befolyásoló hatásá
ról is szó esett.

Meghan Moore izgalmas 
adatokat tárt elénk az ame
rikai női szavazók jelenté- 
kenységével kapcsolatban. 
Rámutatott, hogy a szava
zók összességének több, 
mint a fele, a választójogot 
nem is olyan régen kivívó 
csoport tagja, nő volt. Ez 
aktuálisan azért különösen 
hangsúlyos, mert a férfiak 
által leadott voksok között 
kicsivel nagyobb arányban 
szerepelt a republikánus 
oldalra leadott -  a végső fo
ganaton a nők tehát „made 
a big difference“.

Ahogyan a fiatalok sze
repe is kiemelkedő volt. A 
18-29 éves korosztály 21 %-

os arányban reprezentálta 
magát a szavazók között, 
ami kiugróan magasnak 
számít. Még Amerikában is, 
ahol, ahogyan azt az előadó 
is elmondta, mély és régi 
hagyománya van az állam
polgári politikai aktivitásnak. 
A korosztályunk amerikai 
képviselőivel kapcsolatban 
természetesen az internet, 
illetve az okostelefonok ha
tásáról is beszélt az előadó. 
A spanyolajkú és afroame
rikai kisebbségek, mint a 
választás szempontjából 
számottevő demográfiai 
csoportok is említésre ke
rültek.

A teljes program kötetlen, 
kellemes hangulatú, inkább 
beszélgetés, mint előadás 
volt. Az American Corner 
pedig még sok hasonlót 
(kb. 60 eseményt szervez
nek évente) ígér a követke
ző évekre is, amiket, ezen 
első tapasztalatom alapján, 
őszintén ajánlok mindenki
nek, aki fejlesztené az angol 
tudását, vagy érdeklődik 
Amerika kultúrájának bár
melyik aspektusa iránt.

Lili. ÉVFOLYAM.13. SZÁM | 2012. NOVEMBER 23. A BUDAPESTI CORVINUS EGYETEM HIVATALOS LAPJA



közgazdász KÖZHÍRÉ

Agora Budapest 2012
A  FEKETE ZITA

Hogy mi az az AEGEE? Egy diákszervezet a 
sok közül -  de mi teszi mégis különlegessé?

Aki a hosszú hétvége 
előestéjén még az 
egyetemen tartózko

dott, az könnyen belefut
hatott az ősz legnagyobb 
AEGEE-s eseményébe, az 
Agorába. Sok öltönyös, 
magassarkús résztvevő 
és nem kevés sárga pul- 
csis szervező tolongott az 
E épület aulájában, ahol az 
előkészületeknek hála már 
minden készen állt a nagy
szabású megnyitóra.

ló, az Európai Bizottság 
tagja, Kerekes Szabolcs, az 
AEGEE-Budapest elnöke 
és Luis Alvarado Martinez, 
az AEGEE-Europe elnöke 
mondtak beszédet. Szo
morú egybeesés, hogy a 
tizenhét év után ismét Bu
dapesten megrendezett 
Agora előtti nap reggelén 
hosszú betegség után el
hunyt Franck Biancheri, a 
szervezet alapító atyja. A 
megnyitón egyperces néma

AEGEE tagok továbbkép
zésére workshopok és 
magyarórák, városnéző 
túrák és gyorstalpalók szol
gáltak. A delegált tagok az 
üléseken szavaztak a szer
vezet rendezvényeivel és 
működésével kapcsolatban 
felvetett kérdésekről.

Noha elsősorban a szak
mai részen volt a hangsúly, 
hiszen a sikeres demokrá- 
ciamodell működtetése a 
lényeg, azért nem elhanya
golható az új ismeretségek, 
a régi barátságok feleleve
nítésének szerepe sem egy 
Agora folyamán. Az AEGEE
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Közgaz Gólyabál,
SUDI ANNA

A színpad előtti székso- csenddel tisztelegtek előtte nemcsak a munkában, ha
rcikat teljesen megtöltötte a a jelenlévők. nem a szórakoztatásban is
negyven országból érkezett Szóval mi az az Ago- nemzetközi. A nyári egye- 
mintegy hétszáz résztvevő, ra, miért a nagy felhaj- temek résztvevői újra talál- 
Voltak, akik a szomszédos tás? Egy közgyűlésről van kozhattak, és a maguk ide- 
előadóból, livestreamen szó, amelynek lényege az jében a bulikra is sor került, 
követték az eseményeket. AEGEE munkájának elő- A négy nap során a város 
Navracsics Tibor mínisz- remozdítása, valamennyi különböző pontjain ünne- 
terelnök-helyettes, köz- antennaszervezet közvet- pelhettek a résztvevők, 
igazgatási és igazságügyi len részvételével. A veze- majd közösen térhettek 
miniszter köszöntötte a tő testületek munkájának nyugovóra a szállásul szol
résztvevőket, valamint fel- jóváhagyására, az új ja- gáló sportcsarnokban, de 
szólalt dr. Rostoványi Zsolt, vasiatok megtárgyalásá- a plenáris üléseken meg- 
az egyetem rektora és De- ra szolgáltak az ülések, fáradt vendégeket az első 
meter Márton, az Agora melyeken a delegáltak, emeleti folyosón is meg 
Budapest főszervezője is. küldöttek és vendégek ve- lehetett találni hálózsákja- 
Rajtuk kívül dr. Andor Lász- hettek részt. Az ideérkező ikban.

Megújult hallgatói
önkormányzatok
A MOLNÁR GYULA

Az elmúlt hetekben értek véget a kari hallga
tói önkormányzati választások, melyek során 
a választmányi tagok egy évre nyernek man
dátumot arra, hogy a hallgatók ügyeit képvi
seljék oktatási, szociális és kulturális kérdé
sekben.

Ö römteli fejlemény, 
hogy a korábbi 
évekhez képest jó 

val hamarabb hirdethet
tek eredményt a Közgáz 
Campus karai. A korábbi 
évekhez képest legalább 
egy héttel rövidebb idő volt 
szükséges az érvényességi 
küszöb eléréséhez. A Bu
dai Campus hagyományo
san magas választási akti
vitása idén is megmaradt. 
Sajnálatos azonban, hogy

a Közgazdaságtudományi 
Kar hallgatói jelöltként már 
nem remekeltek ennyire: 
a kevés induló miatt a vá
lasztmányt nem sikerült 
teljes létszámban feltölteni, 
így a lehetséges 15 helyett 
csupán 11 hallgató látja el 
az érdekképviseletet -  rá
juk különösen nagy teher 
hárul majd az elkövetke
zendő időszakban.

Szintén kellemetlen, 
hogy a választmányokba

igen kevés mesterképzésre 
járó hallgató jelentkezett, 
pedig az ő tapasztalataik
ra is égető szüksége van a 
hallgatói önkormányzatok
nak. Reménykedjünk ben
ne, hogy ez a jelenség nem 
válik trenddé. Lapunk meg
jelenéséig a Gazdálkodás
tudományi Kar kivételével 
lezajlanak a választmányok 
alakuló ülései is, és sor ke
rül a kari tisztújításokra is.

Október 31-én a Hallga
tói Önkormányzat Küldött- 
gyűlése nagy többséggel 
választotta újjá hivatalban 
lévő elnökét, Kiss Dávidot. 
A Küldöttgyűlést megtisz
telte jelenlétével Palkovics 
László és Szántó Zoltán 
rektorhelyettes, illetve a 
küldöttek vendégként kö
szönthették dr. Kőmíves 
Péter Miklóst, a HÖOK felü
gyelőbizottságának tagját 
és Nemes Lászlót, a HÖOK 
BRSZ elnökét is. A Küldött- 
gyűlés köszöntőjét Kator

Egy pillanatra hunyd le 
a szemed, és képzeld 
el, ahogy a vörös sző

nyegen lépsz be az egye
tem ajtaján, mosolyogva 
és elegánsan, ahogy az a 
dress code-ban meg van 
írva. Majd egy pohár pezs
gőt kortyolgatva kíváncsian 
sétálsz végig a folyosókon, 
hiszen minden egyes beug
ró és zug más és más meg
lepetést tartogat. Az aulába 
lépve biccentesz Marx bá
csinak, aki morcosán szem
léli, mert nem érti, miért 
tapsolnak a fiatalok holmi 
furcsán szavaló suhancok- 
nak.

Furcsa álom és képze
lődés? Közel sem! Varázs
lat? Talán valami olyasmi, 
hiszen a Fővám téri épület 
november 24-ére némiképp 
átalakul és pixeleket idéző 
arculatot ölt, hogy Georg F. 
Hemingway fővédnöksége 
alatt helyet adjon az ország 
legnagyobb és legszebb 
gólyabáljának. S ha már 
abrakadabra, akkor egy kis 
számmágia: négy szintnyi

Zoltán, a BCE főtitkára tar
totta meg.

Kiss Dávid először érté
kelte elnökségének ered
ményeit, de az önkritikát 
nem félretéve ismertette 
a gyengeségeket és a kö
vetkező időszak előtt álló, 
megoldandó problémá
kat és feladatokat is. Ezek 
után a Küldöttgyűlés 24:3 
arányban újabb egy évre 
szavazott bizalmat Kiss Dá
vidnak.

buli és fergeteges hangu
lat, nyolc egyedi tematikájú, 
kézzel készítetett helyszín a 
koncertek közötti chillelésre, 
tizennégy pult széles italkí
nálattal és végül öt színpad 
a legváltozatosabb koncer
tekkel.

A színvonalas line-up, 
melyen az alternatív zené
től az elektromosig mindent 
megtalálsz, egy fesztivál 
plakátján is jól mutatna, s 
ráadásul olyan különleges 
és ütős zenei produkció te
szi teljessé, mint a Red Bull 
Pilvaker AllStars, ahol neves 
előadók számai találkoznak 
az újragondolt költészettel.

Jegyvásárlásra a bál előt
ti két hétben hétköznap 9-től 
fél 5-ig a főlépcsőnél lesz 
lehetőség, a Közgáz Cam
pus alapszakos gólyáinak 
2200, Közgáz campusos 
felsőéveseknek 3200, kül
sősöknek 4400 Ft-ért. Ha 
pedig négyen összeálltok, 
kedvezőbb áru spanjegyet 
is válthattok.

További információt a 
w w w .kozgazgolyabal.hu 
honlapon találsz.

A felsőoktatási törvény 
változása miatt 2013. janu
ár 1-jével a doktoranduszok 
képviselete kikerül a HŐK 
hatásköre alól, és ezzel pár
huzamosan létre kell hozni 
az önálló Doktorandusz 
Önkormányzatot. A DÖK 
megalakulásáig PhD-hall- 
gatóink képviseletével a 
Doktoranduszok Országos 
Szövetségében a Küldött- 
gyűlés Gáspár Tamást bízta 
meg.
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Corvinus:
a legjobbak között...
á  h a j d ú  r o l a n d  tehetséges hallgatóinknak

és nagy szaktudású oktató- 
.. .ugyanis továbbra is inknak. 

egyetemünk diktálja a tem- Azonban idén nem sike- 
pót, ha közgazdászképzés- rült az, ami tavaly: a turiz- 
ről van szó: az idei felsőok- mus-vendéglátás részterü- 
tatási rangsorban, amelyet létén lecsúsztunk a „csak" 
a Heti Válasz és a CEMI ad ezüstérmet érő fokra, a 
közre évről évre, újfent az Budapesti Gazdasági Főis- 
előkelő első helyet foglaljuk kola egy orrhosszal előbbre 
el. Mégpedig meggyőző volt a célfotó pillanatában, 
fölénnyel: a foglalkoztatók Ennek ellenére továbbra is 
úgy vélik, hogy a közgaz- kitűnünk az élmezőnyből, s 
dászképzés elitje itt szerzi jogos reményekkel vágha- 
meg a diplomáját, míg a fej- tunk neki a következő évnek 
vadászok nemes egyszerű- -  talán az új esztendőben 
séggel a legjobb intézmény- összejön a triplázás, 
nek titulálták a Budapesti Láthatjuk, hogy egye- 
Corvinus Egyetemet. temünk nem érdemte-

Nem hiába állítja a Heti lenül nyerte el idén is a 
Válasz: „megkerülhetetlen a Superbrands-díjat, ugyan- 
Corvinus.' akkor egyéb területen is

Ugyanakkor nem csak éllovasnak számítunk - tud- 
ennek az eredménynek tad, hogy hozzánk érkezik a 
örülhetünk, hiszen egyete- legtöbb cserediák, s szint- 
műnk élre állt a kommuniká- úgy mi adjuk a legtöbbet 
ció képzési területét illetően közülük? 
is: a jelentkezési preferen- Ha részt vettél az Eras- 
ciák, a foglalkoztatók és a mus Expón, s most terve- 
fejvadászok egyöntetű vé- zed, hogy külföldön is foly- 
leménye alapján rangelsők tass tanulmányokat, úgy e 
vagyunk -  köszönhetően téren is elősegítheted veze- 
többek között a rendkívül tő helyünk megőrzését!

Hajós. RuleZ
A FISI MARCELL

2012. október 31-e történelmi pillanat volt a 
Corvinus Egyetem és a Hallgatói Médiaköz
pont életében egyaránt, ugyanis elstartolt 
egy teljesen új kezdeményezés, a Front-Page 
nevű rendezvénysorozat, melynek első ven
dégeként nem mást, mint Hajós Andrást kö
szönthettük.

Rengeteg ember gyűlt 
össze október utolsó 
napján a Főépület ll

es számú előadójában. Za
vart tekintetek pásztázták a 
bejáratot arra várva, hogy 
mikor is fog belépni az az 
ember, akire régóta vártak. 
Egy perccel délután hat 
óra előtt be is gurult kerék
párján az est főszereplője, 

. Hajós András, széles mo
sollyal az arcán, amit egész 
délután magán is hagyott. 
A rendkívül jó humorú (és 
magas) szociológus, mé
diaszemélyiség egy kötet
len beszélgetésre érkezett 
egyetemünkre, és azt kell 
mondjam, nem okozott csa
lódást. Egy kicsivel több, 
mint másfél órán keresztül 
beszélgetett a műsorveze
tővel, Budavári Balázzsal a

pályafutásáról, szeretteiről, 
a zenéről, továbbá kifejtette 
véleményét a mai magyar 
médiáról is. Tehát mesélt. 
Lényegében egy olyan ab
szolút kötöttségek nélküli 
előadáson vett részt, amit 
elmondása szerint a legjob
ban szeret, azonban koráb
ban mégsem csinált ehhez

hasonlót. Egy olyan auditóri
um előtt sztorizgatott, amely 
kacagni jött el, és amely va
lóban kíváncsi volt rá -  ezért 
is alakult úgy az előadás, 
ahogyan. Ki lehet jelenteni, 
hogy jól sikerült, remek han
gulat volt az előadóban, azt 
gondolom, mindenki egy 
kellemes emlékkel lett gaz
dagabb.

Ugyanakkor a Front- 
Page nem áll meg! Olyas
valaki lesz a beszélgetés
sorozat következő vendége, 
aki pusztán a nevével meg 
tudna tölteni egy egész 
előadót. Az RTL Klub egyik 
műsorvezetőjéről van szó, 
akiről keveset tudhat a kö
zönség. Aki ott volt az első 
Front-Page-en, az tudja már 
a megfejtést, a többieknek 
pedig legyen meglepetés!

FOTÓ: NAGY BOTOND

Erasmus
A DZUNIC ANNA

November 6-án, ked
den 10 órától az 
Antall József Tudás- 

központ szervezésének, il
letve a BCE HŐK és a BCE 
Nemzetközi Iroda közremű

ködésének köszönhetően 
egyetemünk E épületének 
aulája adott otthont az első 
Erasmus Expónak. Huszon
négy ország képviselőitől 
érdeklődhettünk a külföl
di tanulmányok pozitív és

negatív oldaláról, emellett 
személyes beszámolókkal 
és jó tanácsokkal is gazda
godhattunk.

Tapasztaltabb hallga
tók tanulás szempontjából 
két kategóriába osztották 
az Erasmus által felkínált 
lehetőségeket. Az egyik, 
ahol a hangsúly ténylege
sen a tanulmányokon van. 
Ennek legjobb példája ta
lán a maastrichti egyetem 
Hollandiában. Illetve létezik 
egy „másik" Erasmus prog
ram is, ahol inkább az adott 
nyelv elsajátítása, az ország 
kultúrája, a szórakozás, va
lamint a kapcsolatépítés áll 
középpontban. Utóbbiról az 
is kiderült, hogy a kisebb 
Erasmus közösségekben 
tartósabb barátságokra lel
hetünk.

A nyelv elég kényes kér
dése a programnak. A leg
több angolul meghirdetett 
képzéshez szükséges a 
TOEFL nyelvvizsga (dec
ember 1-jén van a követ
kező vizsgaidőpont, amire 
jelentkezni valószínűleg 
már késő). Másfelől azt ja
vasolták, ésszerűen, hogy 
lehetőleg olyan országot 
válasszunk, ahol az általunk 
kevésbé elsajátított nyelvet 
használják. Itt az a probléma 
merülhet fel, hogy bár be
széljük az adott nyelvet, de 
nem azon a szinten, amellyel 
alkalmasak lennénk előadá
sokat és szemináriumokat 
hallgatni. Szerencsére az 
Erasmus nyelvi kurzusokat 
is kínál a kint tartózkodók
nak, amelyek hallgatóink el
mondása szerint rengeteget 
segítettek.

A tanulmányokon, a meg
felelő nyelvi terület kiválasz

tásán, kapcsolat- és tapasz
talatszerzésen kívül egyéb 
információk is segíthetnek 
meghozni a nagy döntést 
(ami később akár a legjobb 
döntésünk is lehet): Skóciá
ba olcsók a repjegyek (pár 
font), nagy utazási választé
kot kínálva. Portugáliába ér
demes plusz egy bőrönddel 
utazni, amennyiben a portói 
bor hívei vagyunk. A francia 
emberek igenis kedvesek, 
csak tudni kell megértetni 
magunkat velük -  franciául. 
A svájciak nem olyan zár
kózottak, mint amilyennek 
hisszük, ellenben a csoki 
éppolyan finom, ahogy az 
hírlik. Lányoknak Belgium 
lehet a megfelelő hely (leg
alábbis a belga előadóra 
többen hivatkoztak), míg 
a fiúk Oroszországra es- 
küdöznek, bár utóbbiban 
egyéb tényezők is közre
játszhattak.

FOTÓ: POLHODZIK ÁDÁM
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Magyar Érdemrend

Á HAJDÚ ROLAND

Méltán lehetünk büszkék azokra az oktató
inkra, akik hallgatóinkhoz hasonlóan sikert 
sikerre halmoznak. Azonban ritkán szolgál
hatunk olyan hírrel, hogy egyikük a magyar 
állam által adományozható legmagasabb ki
tüntetés egyik fokozatát vehette át ebben az 
évben.

Most bizony ez egy 
ilyen alkalom: Orbán 
Viktor ünnepélyes 

keretek között október 19- 
én nyújtotta át a Magyar Ér
demrend középkeresztje a 
csillaggal kitüntetést Gazsó 
Ferenc szociológusnak, aki 
a Szociológia és Társada

lompolitika Intézet professor 
emeritusa.

Gazsó Ferenc, a szocio
lógia tudomány kandidátu
sának egész munkássága a 
fiatalság sorsához kötődik, s 
Orbán Viktor miniszterelnök 
szerint nagy szükség van a ta
pasztalatára -  több évtizeden

át kutatta, hogyan befolyásol
ja a fiatalok iskolai, majd szak
mai előmenetelét a környezet, 
amelybe beleszülettek.

További elismerést érde
mel egyetemünk négy ok
tatója is: dr. Balázs Zoltán, 
a Politikatudomány Intézet 
docense, dr. Bauer András, 
a Marketing és Média Intézet 
Marketing tanszékéről, dr. 
Bozó László, a Matematika 
és Informatika Tanszék ku
tatóprofesszora és Simonné 
dr. Sarkadi Livia, az Élelmi
szerkémiai és Táplálkozás- 
tudományi Tanszék oktatója 
-  hogy mi a közös bennük?

Dr. Áder János köztársa
sági elnök egyetemi tanárrá 
nevezte ki mind a négyüket, 
Gazsó Ferenc kitüntetésével 
megegyező napon.

Gratulálunk nekik, s to
vábbi munkájukhoz sok si
kert kívánunk!

Fogadjunk, hogy te is
Á MÁKOS REBEKA

Október 30-án, kedd este 6 órakor moho sa
piens shopiensekkel telt meg a Sóház ll-es 
előadója, hogy a Diáktanácsadó Központ 
szervezésében meghallgassák dr. Forgács 
Attila A túlfogyasztás pszichológiája, a média 
manipulativ technikái című előadását.

KÖZHÍRÉ

Bizony, manapság 
mindannyian része
sei vagyunk annak a 

fogyasztói társadalomnak, 
amelynek emberei kielégít
hetetlenek, mindig vágynak 
az újabb és jobb termékekre, 
függetlenül attól, hogy való
ban szükségük van-e azokra.

A túlzott és fölösleges 
fogyasztás az élelmiszer
vásárlás terén is megmutat
kozik, ez pedig a „globesity” 
jelenséget, azaz a tömeges 
elhízást idézi elő. A referá
tum során kiderült, hogy 
egyre többen, egyre inkább 
és egyre fiatalabban vál
nak a folyamat részeseivé, 
ugyanis már a populáció 
60%-a túlsúlyos, 30%-a pe
dig elhízott.

Ez főleg az 1960-as évek
től jelent problémát, hiszen 
fokozatosan megjelentek a 
szupermarketek, az autók, a 
televízió, a különböző cukros 
üdítőitalok és a marketing, 
ami mindezeket népszerűsí
ti. A reklámok, a média emel
lett mindannyiunkra hatnak, 
ezt bizonyítja az a tény is, 
hogy az élelmiszer-vásárlás 
kétharmada impulzív, nem 
tudatos. Az ember mindent 
megvásárolhat, minden kar

nyújtásnyira van tőle, ami 
meg nincs, az nem is kell; a 
mozgást pedig sokan csak a 
sportműsorokból ismerik.

A helyzetet súlyosbítják 
azok a hirdetések, szloge
nek, amelyek ellentmondá
sos üzenetet közvetítenek 
a fogyasztóknak, vagyis: 
minél többet esznek az 
adott termékből, annál ha
tékonyabb lesz a fogyókú
rájuk, annál szebbekké és 
karcsúbbakká válnak. Ez 
azonban szinte soha sem 
igaz. Ráadásul az ilyen fajta 
double-bind kommunikáció 
-  amely egyrészt azt sugall
ja, hogy fogyasszunk minél 
többet, másrészt maradjunk 
vékonyak és csinosak -  ko
moly megbetegítő faktornak 
számít a pszichológiában.

Bár az idő múlásával még 
az utolsó vacsorát ábrázoló 
képeken is egyre nagyob
bak az ételadagok, ideje 
tudatosabban élni és résen 
lenni a média hatásaival 
szemben. Erre ösztönözte 
a hallgatóságot dr. Forgács 
Attila szellemes és szemlé
letes előadása, amely bizto
san elgondolkoztatta az ott 
megjelent moho sapiense
ket.

Mély fájdalommal és 
megrendüléssel közöljük, 
hogy dr. Győrfi Júlia, a Bu
dapesti Corvinus Egyetem 
Kertészettudományi Ka
rának docense, valamint 
a Zöldség- és Gombater
mesztési Tanszék oktatója 
október 30-án tragikus hir
telenséggel elhunyt. Várat
lan halála az egész egyetem 
számára pótolhatatlan vesz
teség.
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EVK Marketing Konferencia

A HOLCZINGER DÓRA

Az EVK Szakkollégium által szervezett konfe
rencia előadásai nyíltak és regisztrációmen
tesek, így corvinusos és külsős hallgatók 
egyaránt részt vehetnek rajtuk. A neves mar
ketingszakemberek által tartott előadások dél
utánonként kezdődnek az E.lll-as előadóban.

November 26.
16.30-17.50:
Sas István (filmrende

ző, reklámpszichológus) 
-  Övön alul. Szex és harc a 
nemek közt a reklámban

A magyar reklámszakma 
ikonikus képviselője, olyan 
retro reklámok fűződnek 
a nevéhez, mint a „Hurka 
Gyurka”. Munkásságát szá
mos hazai és nemzetközi 
filmfesztiválon elismerték, 
11-szeres cannes-i díjazott. 
Jelenleg a reklámpszicholó

gia egyik legnevesebb hazai 
képviselője.

18.10-19.30:
Dr. Szeles Péter (PR 

szakértő, MPRSZ elnök) -  
A vállalkozás legértékesebb 
vagyontárgya = a cég hír
neve

Az SLS PR Commu
nications ügyvezetője, a 
Magyar PR Szövetség 
6-szoros elnöke. A világ első 
nemzetközi PR fesztiváljá
nak, a PRince Awardnak és 
a világ első PR tudásportál

jának megalapítója. A hír
név-menedzsment témakö
rének hazai úttörője.

November 27.
16.30-17.50:
Sztaricskai Tamás (ügy

vezető igazgató, Adfit Zrt.) -  
Marketing a jövőben, avagy 
fókuszban az adat!

Olyan globális márkák 
marketingvezetője volt, mint 
a McDonald’s, a Raiffeisen 
vagy a Vodafone. Voda
fone bevezető kampánya 
cannes-i Arany Oroszlán Dí
jat nyert. Az általa irányított 
Adfit Zrt. innovatív off-és on
line direkt marketing megol
dásokat nyújtó vállalat.

18.10-19.30:
Bobály Mihály (kereső

marketing specialista) -  
Az online marketing jövője 
-  Néhány izgalmas trend és 
jövőkép

A keresőmarketing és 
a Pay-per-Click hirdeté
sek szakértője, cége, a 
JabJab.hu egyike a Google 
által itthon kiemelten támo
gatott PPC ügynökségeknek.

November 28.
14.50-16.10:
Kassay Lili (MLSZ rek

lámbizottsági tag) -  Hogyan 
adjuk el a magyar focit?

A sportmarketing-szakér- 
tő és szponzorációs tanács
adó Kassay Lili az MLSZ 
reklámbizottsági tagjaként 
tevékenykedik, és dolgozott 
az Újpest FC-nek is. Szpon
zorációs tevékenysége ki
terjedt a Magyar Kézilabda 
Szövetség, valamint a Pan

non GSM és a Magyar Jég
korong Szövetség együtt
működésére.

16.30-17.50:
Wolf Gábor (Marketing 

Commando) -  Személyes 
márkaépítés -  avagy ho
gyan építsd fel önmagad?

A hazai KKV-marketing 
jeles képviselője. Az USA- 
ból importált stratégiákat és 
taktikákat Magyarországon 
teszteli, ellenőrzi és adap
tálja.

Bővebb információért ke
ressétek az EVK standot a 
C épületben, vagy látogas
satok el az EVK Szakkollé
gium hivatalos Facebook 
oldalára.

Ha áram van, FAKT Szakkollégium -  
Negyedéves hírek
a  b a g d y  Áb e l  pezsgésével. A következő

alkalom november 21-én

A telt házas, Budapesti lesz, majd a félév során 
Értéktőzsdéről szóló utoljára december 5-én. A 
előadás, valamint a második negyedév során 

fél K kar első évfolyamának kerül megrendezésre a III. 
részvételével megtartott ma- Közgazdaságtudományi El
tek konzultáció után újabb sós Verseny, melynek kém
programokkal jelentkezik a teiben a gólyák egy verseny 
FAKT Szakkollégium az el- keretében kapnak kiemelt 
sősök számára. Folytatód- lehetőséget arra, hogy tesz- 
nak az Elsős Műhelyek, ahol teljék tudásukat és vitázó 
sok szeretettel várják az ér- készségüket. Rendkívül ér
deklődő ifjoncokat, akik ga- tékes nyereményekért foly- 
rantáltan izgalmas témákkal hat majd a küzdelem a sok 
és kihívásokkal találkozhat- induló között, az írásbeli fór
nak, miközben lehetőségük dúló november 20-án. míg 
nyílik jobban megismerked- a szóbeli november 30-án 
ni a szakkollégium életével, lesz megtartva!

A SZABÓ ORSOLYA 
iNCZE ZSOMBOR

A Heller Farkas Szak- 
kollégium rende
zésében immár 11. 

alkalommal kerül megren
dezésre 2012. november 
19. és 22. között a Heller 
Szakmai Hét, amely idén 
az energetika témakörben 
mélyül el. A konferencia 
fővédnöke Hernádi Zsolt, 
a MÓL Nyrt. elnök-vezér
igazgatója. Interjú Koncz 
Tamással, az esemény fő
koordinátorával.

Tamás, foglald össze kér
lek, mi is az a Szakmai 
Hét!

A Szakmai Hét egy 
olyan, a Heller Farkas 
Szakkollégium szerve
zésében minden évben 
megrendezésre kerülő 
több napos konferencia, 
amely az egyetemi polgá
roknak és külsős érdeklő
dőknek mutatja be neves 
előadók prezentációin és 
workshopokon keresztül a

gazdaság gyakorlati műkö
dését, azaz az egyetemen 
tanultak megvalósulását a 
való életben.

Az idei téma az Energe
tika. Miért fontos ez, és 
hogyan kapcsolódik a 
Heller alapvetően pénz
ügyes irányultságához?

Az energetika a gaz
daság működésében az 
egyik legmeghatározóbb 
tényező. A téma aktuali
tását mi sem jelzi jobban, 
mint az, hogy a médiában 
is folyamatosan hallunk 
kapcsolódó projektekről, 
legyen az a Déli Áramlat 
gázvezeték vagy a geoter
mikus alapokon működő 
távfűtés. Szintén az ener
getika kérdésköre, hogy 
vajon milyen jövő vár a 
Paksi Atomerőműre, illet
ve hogyan valósítható meg 
a fenntartható fejlődés 
Magyarországon. A téma 
pénzügyes mivoltát az olaj
árak alakulása, valamint az 
áram- és gáztőzsde itthoni 
létrejötte jelenti.

HELLER FARKAS

Ezek tényleg ígéretes té
mák, de kik tudnak ezek
ről hitelesen beszélni?

November 19-én, hétfőn 
előadónk lesz Hernádi Zsolt 
mellett Medveczki Zoltán, 
a gáz- és áramtőzsdét lét
rehozó HUPX vezérigaz
gatója, valamint Hamvas 
István, a Paksi Atomerőmű 
vezérigazgatója. A hét so
rán még előadást hallha
tunk Kereki Ferenctől, a 
Radioaktív Hulladék Kezelő 
igazgatójától, Bokorovics 
Balázstól, a Pannergy Nyrt. 
igazgatóságának elnökétől 
vagy Pálfi Zoltántól, a Credit 
Suisse londoni elemzőjétől. 
A részletes program -  amely 
további neves előadókat is 
tartalmaz -  megtekinthető 
honlapunkon (heller.uni- 
corvinus.hu) és Facebook 
oldalunkon (facebook.com/ 
hellerfarkas).

A Szakmai Hét azonban 
több előadások sorozatá

nál, ugyanis a program
nak része egy elsősöknek 
szóló verseny is, ennek 
díjátadó ünnepségét az 
első napon tartjuk. Az 
érdeklődő elsőéveseket 
szintén szeretettel várjuk a 
szerdai napon megtartott 
workshopokra is, a fenn
tartható fejlődés és kör
nyezetvédelem, olajpiacok

és megújuló energiaforrá
sok témaköreiben.

Gyertek, mindenkit sze
retettel várunk!

Az eseményt támogatja 
azúj SzéchenyiTervTÁMOP- 
4.2.2/B-10/1 -2010-0023 pro
jektje.

SZÉCHENYI TERV
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WOMEN@BCG DAY
2012 December 5 ,18:00-tól 
BCG Budapest Iroda

Érdekel a tanácsadói pálya? Úgy gondolod, nőként is 
helyed van a szakmában, de talán keveset tudsz erről 
a területről?

Itt az alkalom, hogy a BCG és az Effemine 
segítségével, közelebbről is megismerkedj a 
tanácsadói pályával.

Jelentkezz erre, a kifejezetten nőknek szervezett 
estére, amennyiben Bsc vagy Mse végzős egyetemista 
lány vagy! Egy kötetlen beszélgetés keretében, 
közvetlenül a BCG női tanácsadóitól választ kaphatsz 
kérdéseidre.

BOG
Az Effemine -  Egyesület a Fiatal Nőkért a következő módosításokat 
fűzi a Közgazdász Lili. évfolyam 11. számában megjelent „Effemine, 
avagy minden nő egy cipőben jár” c. cikkhez: Borkai Zsolt a MOB 
elnöki tisztjét tölti be; Sors Tamás pedig, családi okokra hivatkozva 
sajnos az előadás előtt nem sokkal lemondta részvételét.

makörében a járadékok piaci 
szereplők közti megoszlásá
nak vizsgálatával újat hozó 
professzor a világ vezető 
üzleti gondolkodóinak egyi
ke, több tudományterület 
meghatározó elméletének 
megalkotója. A versenyhi
vatali ügyekben is gyakran 
használt keretrendszer gya
korlati relevanciáját jól mutat
ja, hogy a professzor szak
értőként vett részt a nagy 
port kavaró Apple-Samsung 
pereskedésben. A stratégiai 
menedzsment irodalmán a 
dinamikus képességek kon
cepciójának megalkotásával 
túlmutat az erőforrásalapú 
vállalatelméletet érő legfon-

A Rajk László Szakkollégium tosabb kritikán, a statikus 
megközelítésen. Díszelőadá
sa során a hallgatóság meg
ismerkedhetett a dinamikus 
képességek elgondolásával, 
annak a vállalat sikeressé
gében betöltött szerepével, 
illetve az innovációval való 
összefüggésekkel. A pro
fesszor a hazai vállalkozói 
kultúrával kapcsolatban 
fontos üzenetet fogalmazott 
meg, és kísérletezésre, koc
kázatvállalásra buzdította a 
jelenlévőket. Hangsúlyozta, 
hogy a bukások szükség- 
szerű velejárói a vállalkozói 
létnek, így nem kudarcként, 
hanem tanulási lehetőség
ként kell tekinteni rájuk.

FOTÓ: SOMOSI DAVID

kulását magyarázó tényezők 
kutatásával is. Maradandót 
alkotott a pénzügyi piacok 
racionalitását, a nyugat-eu
rópai országok munkapi
acát és a posztszocialista 
államok átmenetét vizsgáló 
műveiben. Makroökonómia 
tankönyve sokadik kiadását 
éli meg, és még mindig a vi
lág legnagyobb egyetemein 
tanítanak belőle. Szeptem
ber 19-én az Uránia Nemzeti 
Filmszínházban tartotta meg 
díszelőadását, melyben fog
lalkozott a jelenlegi válság 
kialakulását meghatározó té
nyezőkkel, elemezte a fejlett 
piacok helyzetét, az Európai 
Unió lehetséges továbblépé
si módjait és az adósságvál
ság legyőzésének szüksé
gességét, mikéntjét.

David J. Teece az október 
9-én megrendezésre került 
díjátadón csatlakozott a Her
bert Simon-díjasok rangos 
névsorához. Az innováció té-

Á  BALOGH ALEXANDRA, SPÉDER BALÁZS

A Rajk László Szakkollégium diákjai 2012- 
ben is megválasztották a Neumann János- 
és Herbert Simon-díjas gondolkodókat, akik 
az őszi félév elején látogattak el Budapestre 
és a kollégiumba.

A Neumann János-dí- 
jat idén tizenhetedik 
alkalommal osztották 

ki egy olyan közgazdász
nak, aki a kollégisták gon
dolkodására és fejlődésére 
rendkívüli hatást gyakorolt. 
A díjat Olivier Blanchard, az 
MIT professzora, az IMF ve
zető közgazdásza és straté
gája kapta. Napjaink egyik

FOTÓ: ORBÁN BALÁZS

legidézettebb közgazdászá
nak változatos munkássá
gát jól tükrözi a feldolgozott 
közgazdasági problémák 
sokszínűsége: Blanchard a 
keresleti és kínálati sokkok
módszertani elemzésétől
kezdve foglalkozott az adók, 
a kormányzati kiadások, a 
munkanélküliség, a GDP 
vagy akár a kamatlábak ala Jubileumát

ünnepelte a BéKÖN
Á  TENGELY VERONIKA

2012. október 26. és 27. 
között immáron tizedik 
alkalommal került meg

rendezésre a Budapesti 
Közgazdasági Napok konfe
rencia (BéKÖN), témáját Bu
dapest kultúrája és gazda
sága szolgáltatta. A Magyar 
Közgazdasági Társaság 
Corvinus Egyetemi Ifjúsági 
Szervezete (MKT Corvinus) 
hosszas előkészületek után, 
nagy gondossággal össze
állított és változatosságra 
törekvő előadássorozattal 
várta az érdeklődőket.

A kétnapos konferen
ciát Halm Tamás, a MKT 
főtitkára nyitotta meg a Bu
dapesti Corvinus Egyetem 
díszelőadójában. Beszédé
ben kitért arra, hogy ugyan 
Budapest az ország egyik 
legtehetősebb városa, és 
tele van értékekkel, mégis 
szükség van a város fejlődé
sére és fejlesztésére, hogy 
ezek a régi értékek a fenn

tarthatóság jegyében fenn
maradhassanak az utókor 
számára, illetve újabbakkal 
egészülhessenek ki.

A pénteki nyitónapon a 
Kultúrblokk vendégei a für
dőturizmussal, a főváros 
gasztrokörképével és a bu
dapesti színházak helyze
tével foglalkoztak. A prog
ramot egy jazz és sanzon 
dalokból álló összeállítás 
színesítette.

A konferencia második 
napján az előadássorozat 
Budapest város tervezése 
és jövője témában folytató
dott. Ezt egy romkocsmák
ról szóló kerekasztal-be- 
szélgetés vezette fel, majd 
szó esett a ma
gyarországi köz- 
beszerzésekhez 
kapcsolódó kor
rupciós kockáza
tokról, a Budapest 
térszerkezetéhez 
és a város élhető
ségéhez kapcso
lódó környezeti és

fenntarthatósági dilemmák
ról, a közlekedésből fakadó 
légszennyező hatásokról és 
ezek jövőbeli megoldásáról, 
a főváros munkaerő- és in
gatlanpiaci helyzetéről, vala
mint az aktuális városfejlesz
tési tervekről.

A konferencia tanulsá
gai közül kiemelendőek 
azok az előadók által sokat 
ismételt és hangsúlyozott 
gondolatok, melyek szerint 
Budapest szerepe fontos 
nemcsak társadalmi-gaz
dasági, hanem nemzetközi 
vonatkozásban is. A konfe
renciáról és a szervezetről 
bővebb információ található 
a http://mktcorvinus.hu hon
lapon, a megjelent szakmai 
kiadvány pedig elérhető a 
http://mktib.hu/budapesti- 
kozgazdasagi-napok-2012- 
kiadvanya oldalon.

FOTO: MKT CORVINUS
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Esnek a kamatok,
A  MADÁR ISTVÁN

Az elmúlt hónapokban Európa is a monetá
ris lazítás útjára lépett. Az Európai Központi 
Bank a csökkenő kamatpálya mellett még új, 
nem konvencionális eszközök bevezetésé
ben is elszántnak mutatkozik, a kelet-közép- 
európai országok (például Csehország és 
Magyarország) jegybankjai szintén nekies
tek a kamatoknak.

Ennek okai többrétűek. 
Az egyik legfontosabb, 
hogy az adósságvál

ság kezelése során kiderült: 
a költségvetési kiigazítások 
sokkal nagyobb mértékben 
fékezik a gazdaságokat, 
mint azt korábban várni le
hetett.

A magas fiskális multip- 
likátor hatása, hogy jelen
tősen elnyújtja azt az időt, 
amíg az országok fenn
tartható adósságpályára 
kerülnek, valamint növeli a 
kiigazítási igényt és a vele 
járó társadalmi áldozatokat. 
A jegybankok nem csupán 
azért adhatják fel a monetá
ris szigort, mert a politika ré
széről ilyen nyomás éri őket,

hanem azért is, mert az inf
lációs kilátások ilyen pangó 
gazdasági környezetben 
javulnak, vagyis hitelességi 
veszteség nélkül tudják „el
adni” a lazítást.

Ráadásul az EKB az 
adósságválság kitörése óta 
fokozatosan hátrál. Mára 
belátta, hogy egy olyan va
lutaövezetben, amelyben 
a fiskális politikák koordi
nációja gyenge, nem visel
kedhet olyan korlátozott 
mandátumé intézményként, 
amelyik csak az árstabilitást 
őrzi. Amikor az elnök, Mario 
Draghi világossá tette, hogy 
Frankfurt elszánt a pénzügyi 
stabilitás védelmére ’’bár
mi áron”, a tőkepiacokon

kisebbfajta eufória tört ki. 
Az ebből fakadó kockázat
éhség pedig szokás szerint 
elhozta a feltörekvő piaci 
CDS-felárak csökkenését, a 
kötvényhozamok mérséklő
dését.

Dióhéjban elmondva ez 
tette lehetővé azt is, hogy a 
Magyar Nemzeti Bank be
indítsa a kamatvágásokat. 
Magyarspecifikus tényezőt 
a hazai piaci környezet ja
vulásában alig találunk. Ez 
egyben természetesen a 
lazító politika kockázatát 
is jelenti. Ennél azonban 
még fontosabbak azok a 
magyarspecifikus faktorok, 
amelyek tovább növelik 
a rizikót. A régió legkoc
kázatosabb országának 
számítunk a magas külső 
adósságszintünk miatt, a bi
zonytalanságot pedig tetézi 
a gazdaságpolitika kiszámít
hatatlansága és hitelességi 
deficitje. Ráadásul a hazai 
inflációs folyamatok is el- 
szomorítóan alakulnak: van 
rá esély, hogy egy újabb do
logban lehetünk unikum Ke- 
let-Közép-Európában, neve
zetesen, hogy a recesszió

sem képes kiölni a pénz
romlást a gazdaságból.

Meddig tarthat vajon a 
laza monetáris politika idő
szaka? Magyarországon a 
Monetáris Tanács kamatvá
gásokat szorgalmazó tagjai 
azt üzenik, ameddig csak 
lehetőség van rá, folytatódik 
az alapkamat mérséklése. A 
fentiek alapján nem lehet ki
zárni a túllövés lehetőségét 
sem, vagyis hogy a külső 
piaci hangulat esetlegesen 
radikális romlásával a jegy
bank kénytelen lesz víssza- 
emelni az irányadó rátát.

Európában a laza mo
netáris korszak végét egy

fontos kérdésre adott válasz 
határozza meg. A kérdés 
így szól: le lehet-e győzni 
az adósságválságot inflá
ció nélkül? Ha a társadalmi 
korlátok nem teszik lehetővé 
az alapvetően megszorító 
lépésekkel operáló válság- 
kezelést, akkor óhatatla
nul felmerül az adósság 
elinflálásának a lehetősé
ge. Ez ügyben azonban az 
eurózónában nem az orszá
gok jegybankjai, hanem egy 
független, nemzetek feletti 
intézmény, az EKB az illeté
kes. Ő pedig amíg lehet, egy 
ilyen lehetőségnek ellen fog 
állni.

FORRÁS: WIKIMEDIA / YANN

Folytassa, Mr. President!
Amerika november 6-án választott: a világ 
(még mindig) első számú hatalmának első 
számú vezetője újabb négy éven keresztül 
Barack Obama lesz. Érdemes megvizsgálni, 
hogy milyen tényezők vezettek ehhez a si
kerhez. Obama mögött egy ellentmondásos 
elnökség és a valaha volt legdrágább és leg
intenzívebb kampány áll.

A MOLNÁR GYULA -  PAPP GERGŐ

Barack Obama súlyos 
örökséggel vette át 
2008-ban az elnöksé

get: az 1929 óta tapasztalt 
legmélyebb gazdasági vál
ság éppen kibontakozóban 
volt, az ország pedig belera
gadt az afganisztáni és iraki 
kalandba, miközben hetedik 
éve kergették Oszama bin 
Ladent hasztalanul. A prob
lémák közül némelyek eny
hültek, némelyek azonban 
egyre súlyosabban terhelik 
az amerikai gazdaságot, és

ezen keresztül a közvéle
ményt.

Mindezek ellenére
Obama magabiztos fölény
nyel, 332:206 arányban 
szerezte meg az elektori 
helyeket, így nekivághat 
második ciklusának. A siker 
egyik kulcsa az volt, hogy a 
gigászi méretű kampányt a 
leginkább ingadozó, nagy 
lakosságú államokra kon
centrálták. Obama végül is 
mind a négy érintett államot 
besöpörte: győzött Floridá

ban, Ohióban, Virginiában 
és Wisconsinban is. Nagy 
általánosságban az látszik, 
hogy Obama mind a keleti, 
mind a nyugati partvidéken 
favorit volt, míg a közép
nyugati és déli államokban 
a republikánusoké maradt a 
többség.

Ez a kimenetel azonban 
nem volt mindig egyértelmű. 
A republikánusok jelöltállí
tási vesszőfutását tekintve 
a közvélemény már igen 
korán elkönyvelte, hogy az 
újraválasztás a demokraták 
zsebében van (erre fogad
ni statisztikailag sem rossz 
döntés: az elmúlt 80 év 12 
elnökéből (nem számítva a 
tragikus sorsú JFK-t) 8 nyert 
újraválasztást). Midőn azon
ban világossá vált, hogy 
Mitt Romney lesz Obama 
kihívója, előbukkantak a 
kényes belpolitikai kérdé
sek: főképpen a mindkét tá

bort megosztó Obamacare 
egészségügyi program és 
az elhúzódó válság volt 
Obama gyenge pontja. Tör
ténelmi távlatból nézve, ma 
írjuk a 2008-as válság 1933- 
ját, és a New Dealt nem lát
juk kibontakozni.

Az első elnökjelölti vitát, 
amelynek szimbolikus je
lentősége van az amerikai 
politikában, meglepetésre 
Mitt Romney nyerte. Obama 
lendülete megtört, és a köz
vélemény-kutatásokban 
lassacskán, de szívósan 
közelítette meg ellenfele az 
inkumbens jelölt népsze
rűségét. A republikánusok 
felzárkózását a belharcok, 
főképpen a Tea Party és 
bizonyos republikánus po
litikusok meggondolatlan 
nyilatkozatai vetették visz- 
sza. Igen kevés társadalmi 
csoport maradt, melyet a 
republikánusoknak nem si
került vérig sérteniük. Köz
ben azonban Obama stábja 
magára talált, és visszatért

az alapokhoz: a kampány 
szinte „házhoz ment”, 
nagyban alapozott a mikro
közösségekre mind humán, 
mind pénzügyi erőforrás 
terén, és persze a közös
ségi médiát is változatlanul 
a demokraták uralták. Nem 
elhanyagolandó az alelnök, 
Joe Biden többszöri sikeres 
szereplése, amely a de
mokraták klasszikus szava
zóbázisa számára jelentett 
vonzerőt.

A következő ciklus fő fel
adata az obamai „életmű” 
beteljesítése és lezárása 
lesz: több konfliktust lehet 
felvállalni, hiszen az újra
választás miatt az elnök
nek már nem kell aggódnia 
(pártjának annál inkább). 
Kérdéses, ez mennyire lesz 
lehetséges. A képviselőház 
továbbra is republikánus, a 
szenátus demokrata több
séggel fog működni, amely 
előrevetíti, hogy újabb iz
galmas éveknek nézünk 
elébe.
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A MUCK IVAN

A Svéd Királyi Tudományos Akadémia ebben 
az évben a stabil elosztás elméletének kuta
tóját és a piactervezés gyakorlati megvalósí
tóját tüntette ki a svéd jegybank által alapított 
közgazdasági Nobel-emlékdíjjal.

o w u u v

FORRÁS: EUROPRESS FOTÓÜGVNÖKSÉG

Lloyd Shapley és Al
vin Roth munkássága 
hozzájárult a piacter

vezés modern és egyben 
interdiszciplináris tudo
mányágának dinamikus 
fejlődéséhez, ezzel talán 
megoldási módozatot adva 
a közgazdaság-tudomány 
számos, eddig megvála
szolatlan kérdésére.

Az árak által mozgatott, 
klasszikus értelemben vett 
áruk és szolgáltatások pi
acaival ellentétben olya
nok tervezését valósította 
meg a két amerikai kutató, 
amelyeken az erőforrások 
elosztása nem határozható 
meg csupán anyagi elvek 
alapján. Ezek úgyneve
zett pénz nélküli piacok, 
melyeknél a körülmények 
általában csak morális ér
telemben mérhetőek. Ilyen 
esetben, a stabil allokáció 
érdekében, mestersége
sen kell létrehozni a piacot, 
amelynek részeit csak egy

pontosan meghatározott 
vezérelv képes összeren
dezni. Tulajdonképpen az 
állam is hasonlóval kísér
letezik, amikor az erőforrá
sokat kiosztja, bár eredmé
nyei többnyire torzítanak, 
hiszen igen nehéz egy 
központi algoritmus men
tén végrehajtani ezeket a 
műveleteket.

Alvin Roth és Lloyd 
Shapley éppen ezen a te
rületen ért el korszakalko
tó eredményeket. Shapley 
kutatásainak bázisául a 
kollégájával, David Gale- 
lel írt Gale-Shapley algo
ritmus szolgált, melyben 
egy falu házasságköté
sei piacként, úgynevezett 
matching-marketként ke
rülnek ábrázolásra. Az al
goritmus eredményeképp 
korlátozható a lehetősége 
annak, hogy a piac ténye
zői manipulativ viselke
déssel befolyásolhassák 
a végkimenetelt. Ezáltal 
biztosítja a stabil elosztást, 
amely Alvin Roth empirikus 
tanulmányai alapján kulcs

fontosságú jelentőséggel 
bír, ha a piac intézményei
nek sikerét kívánjuk garan
tálni. Ennek segítségével 
olyan problémák gyakorlati 
megoldását mutatta meg 
Roth, mint a New York-i 
iskolák helyeinek, mobil- 
hálózatok licenceinek vagy 
akár vesék pácienseknek 
való kiosztása. Ezzel rávi
lágított arra, hogy minden 
elosztásnál, amelynél egy 
vezérelv segítségével mér
hető körülményeket álla
píthatunk meg, piac áll elő, 
azaz életünk során számos 
területen találkozhatunk 
velük, kiválasztási-, csere
vagy döntési mechanizmu
sok mentén.

Annak ellenére, hogy a 
két tudós egymástól füg
getlenül dolgozott, Shapley 
alapelméletének és Roth kí
sérletezésének kombináci
ója egy sor kutatást indított 
útjára; virágzó tudománnyá 
emelte a piactervezést, és 
segítséget kínál a közgaz
daság-tudomány számos 
területén.

Az EU tényleg

A  MUCK FERENC

Gandhi sosem kapott, Barack Obama elnyer
te. Hogy mi ez? Nem más, mint a Nobel-béke- 
díj, amelynek 2012-ben az Európai Unió vált 
kitüntetettjévé, díjazásával hatalmas port ka
varva a médiában, felforgatva a közösségi há
lót nemcsak Európában, hanem világszerte is.

A bizottság október 12-i 
döntését követően 
a Twittert különböző 

hozzászólások, bejegyzé
sek árasztották el, melyek 
legtöbbjébe a gratuláció 
helyett csak nyílt elutasí
tás szorult. A tweetek leg
gyakrabban a megszorító 
intézkedéseket állították 
pellengérre. Az @alobatof1 
nevű felhasználó például így 
fogalmaz: „Az Európai Unió
nak jár a béke-Nobel-díj ki
tüntetés... Legalább nem a 
gazdasági Nobel-díjat nyer
ték el.”

A rosszalló megjegyzé
sek mellett azonban meg 
kell vizsgálnunk az érme 
másik oldalát is. Vajon mivel 
támasztható alá a bizottság 
döntése? A hivatalos indok
lás a következő: „Az Unió 
több mint hat évtizeden ke
resztül a béke, az együtt
működés, a demokrácia és 
az emberi jogok fejlődésé
hez járult hozzá Európá
ban.” Ha megvizsgáljuk ezt 
a tézist, könnyen találunk 
benne olyan elemeket, me
lyekkel egyet kell értenünk. 
1950. május 9-én Robert

Schuman francia külügymi
niszter előterjesztette a né
met-francia megbékélésről 
és együttműködésről szóló 
tervezetét. Ezt a napot ma 
Európa-napként tartjuk szá
mon, ellenben ez nemcsak 
a két állam közti konfliktus 
megoldásának, hanem az 
Európai Unió létrejöttének 
is az első lépcsőfoka volt. 
A hosszú évek alatt kiala
kított politikai stabilizáció 
azonban súlyos sérelmet 
szenvedett a gazdasági vi
lágválság kialakulásával. A 
gazdagabb északi államok 
a délieket korruptnak és pa
zarlónak nevezik, míg dél az 
északiak növekedést gátló 
megszorító intézkedéseit 
bírálja.

Újabban egyébként a 
Nobel-békedíj kapcsán 
kezd bevett gyakorlattá vál
ni a döntés indoklásának 
inspirativ jellege, vagyis 
tulajdonképpen még meg 
nem történt eseményeket is 
díjaznak. Ez a fajta sajnála
tos politikai devalváció jelen 
volt Barack Obama 2009-es 
kitüntetésénél, ki részben

„leendő tevékenységéért” 
kapta meg a Nobel-béke- 
díjat.

A kontrák sorát tovább 
bővítve könnyen előkerülhet 
a délszláv háborúk kérdése, 
melyben az EU politikai erőt
lensége mutatkozott meg. 
A daytoni békeszerződést 
megelőzően ugyanis a gon
datlan be nem avatkozás 
százezrek halálát követelte. 
Kérdéses, hogy a bizottság 
fent említett protokollszö- 
vegét olvasva az „emberi

mennyire összeegyeztet
hető a modern történelem 
egyik legnagyobb genocídi
umával.

Az idei döntés miértjére 
míg jómagam 2500 karak
terben kerestem a választ, 
addig Nigel Faragé, a Brit 
Függetlenségi Párt vezetője 
pár mondatos, frappáns vá
laszt adott: „Talán azért ad
ták a díjat most az EU-nak, 
mert nem tudtak tovább vár
ni. A Nobel-díjakat ugyanis 
nem lehet posztumusz át-

jogok” vagy a „béke” szó adni!”
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Drága kényt
A  NYÉKI JULIA

Fehér, félbarna, fekete, korpás, extrudált, ku
koricás, magvas -  a mindennapi kenyerünk 
huszonegyedik századi formái. A fogyasztói 
igények és ízlések napjainkra alaposan meg
változtak, tehát nehéz definiálni, hogy milyen 
is a „finom kenyér” . Az évszázados probléma 
-  a kenyér ára -  viszont mind a mai napig 
központi helyet foglal el a társadalom éle
tében. A kenyér és a súlyos százasok kap
csolatát Badakné Dr. Kerti Katalinnal, a Budai 
Campus Gabona- és Iparnövény Technológi
ai Tanszék egyetemi docensének segítségé
vel boncolgattuk.

FOTÓ: JEKKEL DÓRA

Magyarországon év
tizedek óta mintegy 
1,3-1,5 millió hektáron 

termesztik a kalászosokat; 
ezen területeken 6 millió ton
nás átlagtermést is el lehet 
érni. A legfontosabb ezek kö
zül a búza (őszi, tavaszi), az 
árpa (őszi, tavaszi), atritikálé, 
a rozs, a durumbúza és a 
tönkölybúza. Bár nem bota
nikaiig. de ehhez a felsoro
láshoz tartozik még a zab is.

Noha az idei búzater
més minőségileg és meny-

nyiségileg is jó, az aszályos 
időjárás miatt hazánkban 
és a kontinensen egyaránt 
közepes gabonatermést 
realizáltak a termelők. Ez 
szerencsére nem érinti a 
búzát: az ország fogyasztá
sának (kb. 1,2 millió tonna/ 
év) idén is a többszörösét 
termeltük (kb. 4 millió ton
na, amelynek 90%-a élel
miszeripari felhasználásra 
is alkalmas). Ennek aztán 
majd 50 százaléka -  fontos 
exportáruként -  külföldön

kerül értékesítésre. A jobb 
minőségű, úgynevezett ja
vítóbúzát Ausztriában és 
Olaszországban használják 
fel, de a jó minőségre vevők 
még a bosnyákok és a szlo
vénok is.

A búza áránál szerepet 
játszanak a hozamok, va
lamint a konkurens piacok 
is. Aratáskor a búza idei ára 
tonnánként 62-65 ezer forint 
között alakult, s talán a 70 
ezer forintot is elérheti, de a 
termelők számára sokkal ke
csegtetőbb lehet a külföldön 
való értékesítés, ugyanis az 
ottani búzahiány miatt emelt 
áron tudnak értékesíteni.

A kukorica esetében 
már súlyosabb problémát 
eredményezett az eső nél
küli nyár, ennél a gabonánál 
ugyanis 50%-os terméski
eséssel kellett a gazdáknak 
számolni. Bár a kukorica 
sütőipari jelentősége lénye
gesen kisebb, a takarmá
nyozásban mégis fontosabb 
szerepet kap, s a kukoricahi
ányt búzával fogják pótolni. 
Mindezek ellenére behoza
talra egyik gabonaféléből 
sem szorulunk. Már csak 
azért sem, mert az aszály

nem állt meg az országhatá
roknál, így a külföldi piacok
ról sem tudnánk olcsóbban 
terményt beszerezni.

A mindennapi betevő árát 
befolyásolja még a kormány 
mezőgazdasági és élelmi- 
szeripari szerepvállalása 
is. Ide sorolható például az 
intervenciós gabonafelvá
sárlás és az állami készletek 
kialakítása is.

További drágító tényező
ként sorolható fel a járulékos 
költségek (energiahordo
zók, üzemanyag) emelke
dése, ez a gabonaár 50 
százalékos, míg a pékáruk 
akár 30 százalékos drágulá
sához is vezethet. Mindezek 
összefüggésében várható

emelkedés következhet be 
a sütőipari termékek árában 
a szakértők szerint, amit 
némely termelő már a nyár 
elején eszközölt. Ez a lépés 
mindig egyéni vállalkozók 
saját döntése, de az a keres
kedő, aki ezt a kérdést elna
polja, folyamatosan veszte
séget termel.

Mindezen tényezők isme
retében kijelenthetjük, hogy 
bár „finom” kenyerünk min
dig lesz, annak ára sajnos 
mindenképpen emelkedni 
fog. A szakértők szerint 25- 
30%-os drágulás várható 
-  így a „drága kenyér” ki
lójának átlagára év végére 
már 280-300 ft/kg körül fog 
mozogni.

Múltat idéz
a nagycenki hársfasor

A több száz éves hársfák árnyékában sétálva 
felemelő arra gondolni, hogy bizony ugyanitt 
jártak-keltek, lovagoltak történelmünk nagy 
alakjai, a XIX. század Magyarországának leg
főbb mecénásai, a Széchényi család tagjai is. 
Ezért is kiemelten fontos foglalkozni a nagy
cenki hársfasor múltjával és jövőjével kert
művészeti és tájépítészeti szempontból.

A  JÁNOSKA RITA ZSÓFIA

Cenk volt a magyar re
formkor Szephalma 
(utóbbi településen 

élt és dolgozott elete vé
gen Kazinczy Ferenc -  a 
szerk.). Innen repültek szer
te a közügyekre „ranyilt" 
szemű Széchenyiek levelei 
-  irta Boka László 1963-ban. 
Nagycenk hazank nyuga
ti határszelén, Soprontól

15 kilométerre található. Itt 
fekszik a csodalatos barokk 
kertépiteszeti remekművel 
övezett Széchenyi-kastély 
és birtok, amelyhez csatla
kozik a közel két kilométer 
hosszú harsfa allé. 1754- 
ben Széchényi Antal es fele
sege. Barkóczy Zsuzsanna 
kerttervezó hozta létre, ere
detileg 2275 méter hosszú

és 22,75 méter széles volt. 
A fasort a mai napig zöm
mel ugyanazok a kislevelű 
hársegyedek (tilia cordata) 
alkotják, amiket akkoriban 
telepítettek a helyszínre, 
sőt a gróf Széchenyi István 
es Festetics Júlia által a fák 
alatt elhelyeztetett kőpadok 
közül is számos jó állapot
ban fennmaradt. Különle- 
gessege meg. hogy egyike 
volt hazánk elsőként védette 
nyilvánított területeinek, je
lenleg a Fertő-Hanság Nem
zeti Park részét kepezi.

A hársfasor rehabilitáci
ójának fontosságára már 
Kaán Karoly, a 19. századi 
korszerű természetvedelem 
magyarorszagi meghono
sítója is felhívta a figyelmet, 
de javítási és allagmeg- 
tartasi munkaiatokra csak

1975-ben került sor. Jövőjét 
illetően megosztó a szak
emberek véleménye, hiszen 
az odvas, korhadó fama
tuzsálemek számos védett 
rovar-, denevér-, és madár
fajnak szolgálnak otthonául, 
táplálékforrásául, azonban 
esztétikai minősége az idő 
előrehaladtával folyamato
san romlik, az allé összképe 
néhol hiányos. Ennek elle
nére eszmei értéke és az ál
tala a tajba manifesztálódott 
hangulat felbecsülhetetlen. 
Nehez döntést hozni abban 
a kérdésben, hogy az idős. 
beteg faegyedek lecsereles- 
re kerüljenek-e vagy őrizzék 
meg -  amíg csak lehetsé
ges -  az eredeti állományt. 
Az kétségtelen, hogy a fasor 
alkotójaként az őseink ál
tál választott kislevelű hars 
a legalkalmasabb, hiszen 
az elmúlt 250 ev is erről ad 
tanúbizonyságot. A fafaj re
mekül érzi magát az itthoni 
klimatikus es talajviszonyok

között, az egyedek egész
séges állapotukat mind
végig fenn tudták tartani. 
A történelmi emlék és az 
eszmei érték továbbélésé 
miatt fontos szempont lehet 
a park rekonstrukciójánál 
az. hogy a jelenleg meglévő 
állomány utódaival történjék 
meg a pótlás. A szaporítás 
módja generatív (magról) és 
vegetatív (dugványozással) 
módón egyaránt megoldha
tó lenne.

A kérdés egyre idősze
rűbbé válik, így remelhe- 
tőleg a közeljövőben a je
lenleginél is több figyelmet 
szentelnek majd a nagy
cenki harsfasornak, es 
hosszú távú megoldás szü
letik annak megújulására. 
Az azonban vitathatatlan, 
hogy jelen állapotában is 
figyelemreméltó, kitűnő ki
rándulási lehetőséget nyújt 
a Sopron-Fertód kistérsé
gében járó turisták szama
ra.
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Szabad a választás
Á NAGY KLÁRA

Általános, egyenlő, közvetlen és titkos. Mi 
az? A demokratikus választások alapelvei, 
melyek kivívásért egyenként több évtizeden 
vagy épp évszázadon át küzdöttek elődeink. 
De vajon tudjuk-e, hogy mit jelentenek való
jában ezek a számunkra már természetesen 
csengő szavak?

Korábban több cenzus 
is korlátozta a szava
zásra jogosultak körét, 

úgy mint a vagyoni vagy 
nemi cenzus. (Ez utóbbi 
Svájcban 1971-ig korlátoz
ta a nők választáshoz való 
jogát!) Az általánosság 
ezzel szemben azt jelenti, 
hogy bizonyos minimális 
feltételek (cselekvőképes

ség, 18 év feletti korhatár) 
teljesülése mellett minden 
állampolgár egyaránt részt 
vehet a politikai rendszer 
egy ciklusra szóló legitimá
lásában. Szavazataink az 
egyenlőség elve szerint pe
dig azonos súlyban számí
tanak bele a végeredmény
be, bár a gyakorlat ennek 
is megszülte „ellenszerét”

a gerrymandering, azaz a 
választókerület-manipulá
ció révén. A közvetlen vá
lasztás elvének esetében 
az USA lóg ki a sorból. Jól 
tudjuk, hogy az amerikai el
nökválasztás az elektorok 
közvetítésével történik, akik 
államuk polgárai nevében 
szavaznak az elnökre és al- 
elnökre. A titkosság pedig 
azt biztosítja, hogy a szava
zóra semmilyen módon ne 
tudjanak „véleményformáló” 
nyomást gyakorolni.

Bár ezek az elvek egy 
szilárd alapot nyújtanak a 
ma érvényes demokratikus 
választási rendszereknek, 
nincs egy abszolút ideális 
rendszer, ahogy politikailag 
semlegesnek sem nevezhe
tők. A választási rendszerek 
országspecifikusak, az adott 
állam igényeinek megfelelő

en dolgozzák ki őket. A két 
fő alaptípust tekintve például 
Belgium az arányos rend
szert képviseli, amely a le
adott szavazatok arányában 
reprezentálja a társadalom 
valós preferenciáit. Ez a tí
pus a kis pártoknak kedvez, 
és koalícióalkotásra ösztönzi 
őket. A többségi rendszerek 
ellenben általában kétpárt- 
rendszert, a nagyobb pártok 
felülreprezentációját ered
ményezik. Ebben a rendszer
ben lehetséges az is, hogy 
az Egyesült Államokban 
tizenhétszer iktattak be úgy 
elnököt, hogy az valójában 
nem rendelkezett a szavaza
tok többségével. A legutóbbi 
ilyen eset 2000-ben, George 
W. Bush megválasztásakor 
történt: AI Gore, Bush akkori 
demokrata ellenfele mintegy 
félmillió „egyéni” szavazattal

szerzett többet, mégis 5 sza
vazattal alulmaradt az elek- 
tori szinten.

De miért is fontos tisztá
ban lenni a választási rend
szerek működésével? Egyre 
többen élnek mostanság a 
politikai véleményformálás 
lehetőségével, ki-ki ízlése 
szerint. A tálalásnál viszont 
itt is sokkal fontosabb a tar
talom: legyen megalapozott 
a tudásunk a közélet történé
seiről, és ne legyünk restek 
tájékozódni! Aztán jöhet -  és 
jöjjön is -  a kritika. A Köz
pont rovat ebben a tájéko
zódásban adja meg az első 
és legfontosabb útbaigazí
tásokat: olvashattok többek 
között az új magyar válasz
tási rendszerről, az előzetes 
regisztráció megosztó in
tézményéről és az amerikai 
elnökválasztásról is.
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^KÖZPONT közgazdász

Mert Ha nem tetszik, el lehet menni

A DICSÜK DÁNIEL

A demokráciában a politika piacgazdaság
ként működik. Nyilvánvalóan kissé speciális, 
hogy itt az állami szabályozás részben meg
egyezik a piaci szereplők valamelyikének 
szándékával, de az alapvető feltételek tel
jesülnek. Van szabad verseny a fogyasztók 
(szavazati joggal rendelkező állampolgárok) 
döntéseiért, van állami korlátozás (választási 
törvény, emberi jogok védelme) stb. Sőt, ha 
nem vigyázunk, kialakulhatnak oligopol- és 
monopolpozíciók is.

A PAPP GERGŐ

A nem kevés unortodox törvényjavaslat közül 
talán a választási regisztráció osztja meg a 
legjobban a közvéleményt, és vált ki éles vi
tákat a legszélesebb körben. A kormányelle
nes közhangulat gerjesztői alá új lovat adott 
a tervezett intézkedés, nem szabad azon
ban figyelmen kívül hagyni néhány észérvet, 
amely a feliratkozás mellett szólhat.

Mindezekből adódik 
az, hogy a politiku
sok és pártok elsőd

leges célja a haszonma
ximalizálás, azaz a lehető 
legtöbb szavazat megszer
zése. így -  amennyiben ra
cionálisan viselkednek a 
korlátok között -  az egyetlen 
dolog, amit figyelemben tar
tanak, az a választók lehető 
legnagyobb csoportjának 
preferenciája. Bár az élet 
ennél azért árnyaltabb, hisz 
a pártok rendszerint vala
milyen ideológiai ösvényen 
próbálnak maximalizálni 
(liberális vagy konzervatív, 
piacpárti vagy szocialista 
stb.), az a megállapítás vitán 
felüli, hogy mindegyikük mi
nél több voksot próbál gyűj
teni.

A szavazatokról pedig 
mi, választók döntünk -  így 
amennyiben a pártok racio
nálisak, nekünk magunknak 
keli felelősnek lennünk. Ha 
mi tiszta fejjel, a rövid- és 
hosszútávú érdekeket mér

legelve megfontoltan dön
tünk, akkor a mindenkori 
kormány is ezt fogja tenni. 
Ha azonban mi csak a je
lenre, a könnyű megoldá
sokra figyelünk, ne csodál
kozzunk, ha a politikai elit is 
felelőtlen. Ezzel persze nem 
azt szeretném állítani, hogy 
jól mennek a dolgok -  hisz 
akkor fel sem merülnének 
ezek a kérdések...

Demokratikus államban 
élünk, pusztán populista 
viselkedés miatt fölösle
ges szidni a mindenkori 
politikusokat... Az a mon
dás, mely szerint minden 
nép olyan vezetőket kap, 
amilyeneket megérdemel, 
ilyen értelemben feltétle
nül igaz. Gondolkodjunk el 
mindannyian, hogy mitől 
lettek ilyenek, miként lehet, 
hogy csak erre van igénye 
a nagyközönségnek, vala
mint hogyan lehetne ezt a 
helyzetet racionalizálni és 
hosszabb távra is fenntart
hatóvá tenni.

Fogták a fejüket mind a 
liberálisok, mind a kon
zervatívok már akkor 

is, amikor az I. világháború 
után megjelentek az olcsón 
elnyerhető munkásszava
zatokra hajtó tömeg pártok. 
A demagóg ígéretek virág
korukat élték, s a világmeg- 
,váltó ideológiák villámgyor
sasággal söpörték le az 
asztalról az addigi politikai 
elit szakmai tudáson alapuló 
programjait.

Az egyensúly azóta nagy
jából helyreállt, a modern de
mokráciákban már jóval ne
hezebb protestszavazatokat 
szerezni. Mondhatni, jól mű
ködik a rendszer. Finomítani 
azonban mindig lehet rajta, 
s ha a kormányzó párt két
harmados felhatalmazással 
rendelkezik, ezt egyszerűen 
meg is teheti. De ördögtől 
való-e az ötlet?

Túlzónak és meggon
dolatlannak tartom azokat 
a véleményeket, melyek 
szerint a regisztráció „kor
látozza a választási szabad
ságot”. Pontosan akkora 
„korlát” ugyanis, mint az, 
hogy a választások napján 
el kell hagynunk otthonun

kat, ha voksolni szeretnénk. 
Aki tehát nem tud egy órát 
rászánni a feliratkozásra 
(2013 szeptemberétől a vá
lasztások előtti második 
hétig van erre lehetőség), az 
nem túl hitelesen hibáztatja 
majd sem a „körülményes” 
bürokráciát, sem az időhi
ányt.

Nem szerencsés a „cen
zus” szóval sem dobálózni. 
Egyrészt mert mást jelent, 
másrészt pedig mert a cen
zus része a hatékony de
mokráciáknak, gondoljunk 
csak a korcenzusra vagy a 
cselekvőképesség megkö
vetelésére. Pedig egy rész
ben értelmi fogyatékos, de 
politikailag tájékozott sze
mély vagy egy 17 éves diák 
voksa is érhetne legalább 
annyit, mint olyasvalakié, aki 
utolsó ingerek alapján dönt 
még arról is, hogy egyálta
lán szavaz-e. A tudatosabb 
döntés így kevesebb teret 
hagy a szélsőségesen de
magóg kampányelemek és 
gesztusok érvényesülésé
nek, nem is beszélve a meg
vásárolt szavazatok eseté
ről, melyre minden eddigi 
választáson akadt példa.

Persze az sem vitatha
tó -  legalábbis elsőre úgy 
tűnik hogy a feliratkozás 
a kormánypártnak kedvez 
majd. A jobboldali szavazók 
ugyanis egy fokkal köny- 
nyebben aktivizálhatók, 
mint baloldali társaik. Mert 
ne legyen kétségünk, akad
nak majd bőven olyanok, 
akik a regisztráció miatt ma
radnak távol a szavazástól. 
Ők csatlakozhatnak ahhoz a 
több millió állampolgárhoz, 
akik az elmúlt években sem 
pártok, hanem tévécsator
nák közül válogattak nagy 
megfontoltsággal azokon a 
bizonyos vasárnapi napo
kon.

Végezetül pedig álljon itt 
egy beszédes idézet, amely 
a demokrácia melletti elkö
telezettségem ellenére is 
nagy kedvencem: „A leg
jobb ellenérv a demokrácia 
ellen öt perc beszélgetés 
egy átlag választópolgárral.”

KÖRKÉRDÉS I Fontosnak tartod-e a választásokon

a  Vincze Lőrinc 
Társadalomtudományi Kar 
Kommunikáció és médiatu
domány 
I. évfolyam

Mindenképpen fontosnak 
tartom a választáson való 
megjelenést. Ha elmegy az 
ember szavazni, azzal kife
jezi, hogy érdekli az adott 
politikai helyzet. Nem feltét
lenül kell állást foglalni: aki 
üres szavazólapot ad le, az 
is véleményt nyilvánít: azt, 
hogy nincs véleménye.

a  Jaczkó Dániel 
Gazdálkodástudományi Kar 
Gazdálkodás és menedzs
ment
II. évfolyam

Mivel a korábbi választá
sokon nem szavaztam, még 
nem igazán gondolkodtam 
el azon, fontos-e számomra 
a részvétel. Véleménynyil
vánítási fórumként egyér
telműen hasznosnak ítélem 
meg, és a következőn talán 
már én is ott leszek.

£
i

a Lovász Viktor Soma 
Élelmiszertudományi Kar 
Szőlész-borász mérnök 
III. évfolyam
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Az értelmiség
A MOLNÁR GYULA

A rendszerváltás legendáriumához tartozik 
egy anekdota. Amikor az Egyesült Államok
ból érkező választási szakértőknek felvázol
ták a három mandátumszerzési csatornával 
bíró, vegyes választási rendszerünket, akkor 
így reagáltak: „Most már értjük, miért a ma
gyarok találták fel a Rubik-kockát.”

Az országgyűlési vá
lasztás technikája 
nem semleges esz

köz. A választókerületek 
kialakítása, a mandátumki
osztás mind befolyásolja az 
eredményt, akárcsak a jelölt- 
állítási feltételek. Mindez azt 
jelenti, hogy a rendszerben 
bármilyen apró belenyúlás, 
finomhangolás jelentős vál
tozásokat eredményezhet. 
Ilyen változtatás az előzetes 
regisztráció terve is.

Elsőre szembetűnő, hogy 
az előzetes regisztráció egy 
újabb bonyolult és időigé
nyes aktus a folyamatban,

melynek hozadéka elsősor
ban az adminisztráció nö
vekedése lesz, megdrágítva 
ezzel a választásokat. A cél 
persze nemes: kiküszöböl
ni, hogy tájékozatlan és po
litikailag inaktív rétegek ad 
hoc döntése befolyásolja 
az ország sorsát. De vajon 
helyes a koncepció? Erősen 
gyanítható, hogy nem.

A racionális választás 
modellje szerint az egyén 
saját hasznát és érdekeit 
mérlegelve, minden rele
váns információt besze
rezve hozza meg a helyes 
döntést arról, hogy a maga

számára melyik pártot vagy 
jelöltet válassza ki. A gya
korlat azonban azt mutatja, 
hogy nincs ilyen abszolút 
választói racionalitás. Sőt, 
éppenséggel létezik egy je
lenség, mely szerint minden 
releváns információ beszer
zése olyan jelentős ráfordí
tással jár, ami már nem té
rül meg azáltal, hogy valaki 
„jobb” helyre szavaz. így az
tán a választó véleményve
zérekre, gondolatmankókra 
támaszkodva hozza meg 
döntését. Ezt hívják racioná
lis tájékozatlanságnak.

Léteznek emellett a párt
választásnak más, pszicho
lógiai okai is. A szavazás 
nem csupán sűrű racionali
tás, hanem egyben expresz- 
szív jelenség is. Szimbolikus 
döntés, mely része az egyén 
személyiségének. Converse 
és szerzőtársai a The Ame
rican Voter című alapművük
ben kimutatták, hogy egyes 
családok akár több generá
ción keresztül is hajlandóak 
ugyanarra a pártra szavazni, 
csupán azért, mert mindig is 
így tettek. A pártidentifikációs 
modell magyarázó ereje pe
dig az új demokráciákban is 
igen erős.

Végül beszélhetünk még 
a szociológiai modellről, 
mely szerint a választást a 
törésvonalak, az osztálytu
dat, az ismeretségi kör ha
tározza meg. Az előzetes 
regisztráció tehát korántsem 
garancia arra, hogy valaki 
„tudatosabb” és „megfon
toltabb” döntést hozzon. 
Valójában megjósolhatatlan, 
hogy a bevezetése milyen 
következményekkel fog járni.

FOTÓ: PLANK ÁDÁM

A GLOGER ANNA

Ader János, Magyaror
szág köztársasági el
nökének nyilatkozata 

szerint nincs elsőrangú vagy 
másodrangú állampolgár. A 
jobboldal javarészt egyetért
ve bólogat, hiszen a Fidesz, 
a KDNP és a Jobbik támo
gatja, hogy szavazhassa
nak a külhoniak. Baloldalon 
jelenik meg a kontra. Na de 
miért szóljon bele az ország 
ügyeibe az, akire nincsenek 
közvetlen hatással a politikai 
döntések? Mennyire érinti a 
kettős állampolgárokat a 
nyugdíjrendszer, az adózás, 
a rendészet? Legtöbbször 
az LMP sajtóközleményei
ben olvashattunk hasonlót, 
az MSZP szintén elutasító.

Mindez egyelőre tisz
tázatlan vagy szubjektív. 
Kiforratlan a módszer, röp
ködnek a levegőben az 
elektronikus úton vagy le
vélben történő szavazás 
hírei. Ha az Országgyűlés 
a levélszavazás mellé áll, a 
határon túli magyar állam
polgároknak már a válasz
tások napja előtt postázni
uk kell szavazataikat, hogy 
azokat a Magyarországon 
leadottakkal egy időben 
számolhassák össze 
hangzott el Tusnádfürdőn, 
a Bálványosi Nyári Szabad- 
egyetem választójogról szó
ló pódíumbeszélgetésén.

való részvételt?
Fontos részt vennünk a 

választásokon, hiszen ez 
képezi a demokrácia egyik 
alapkövét. Az azonban hoz
zá tartozik, hogy a szabad 
akarat látszata esetenként 
kimerült a rossz és a még 
rosszabb közötti választás 
lehetőségében. a  Gergely Ármin 

Kertészettudományi Kar 
Környezetgazdálkodási 
agrármérnök 
IV. évfolyam

Persze, mindannyiunk 
számára fontos, ki kell hasz
nálnunk azt, hogy alkotmá
nyos jogunk legalább ilyen 
szinten döntést hozni.

a  Gerendái Károly 
Élelmiszertudományi Kar 
Szőlész-borász mérnök 
I. évfolyam

A külhoni magyarok 
egyéni jelöltekre nem, csu
pán országos pártlistára 
szavazhatnak. Lázár János, 
a Fidesz frakcióvezetője 
korábban azt mondta, nem 
biztos benne, hogy ez kiállja 
az alkotmányosság próbá
ját. Az sem világos, hányán 
akarnak egyáltalán voksol
ni, milyen mértékű hatásuk 
lehet a választási eredmé
nyekre, vagy követik-e a 
magyarországi események 
menetét, hogy megfelelő tá
jékozottságon alapuló elha
tározást hozhassanak.

Az EU legtöbb tagorszá
gában elfogadott, hogy a 
polgárok érvényes szava
zati joggal rendelkezzenek 
állandó lakhelyüktől függet
lenül. A kint élők bármikor 
letelepedhetnek a területen, 
így távolról befolyásolhatják, 
mi történjen lehetséges jö
vőbeli hazájukban. Horvát
országban és Romániában 
egyéni területi lista illeti a 
diaszpórát, ahogyan Szlo
vákiában, Olaszországban, 
Portugáliában, Franciaor
szágban és Csehországban 
is.

Bármennyi a kérdés, 
nemzetünk országon kívüli 
tagjai közösségeik megtar
tó erejét valószínűleg nem
csak társadalmi és kulturális 
fejlesztéssel, hanem véle
ményük kinyilvánításával is 
képviselhetik.

Úgy gondolom, kis ré
sze vagyok az állam rend
szerének, így nem annyira 
tartom fontosnak azt, hogy 
részt vegyünk a választáso
kon. Egyébként sem vagyok 
jártas a politikában, nincs 
teljes rálátásom, így nem is 
tudnék körültekintő döntést 
hozni.

A  ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA 
JÁNOSKA RITA
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rendszerbe. Könnyebben 
lehet majd jelöltté válni, eltű
nik ugyanis az ajánlószelvé
nyes rendszer: aki már tagja 
a Parlamentnek, az automa
tikusan, ajánlás nélkül jelölt
té válhat, a többi indulónak 
pedig száz aláírást kell ösz- 
szegyűjtenie. Megjelenik a 
kedvezményes kisebbségi 
képviselet is. Ez több köny- 
nyítést is tartalmaz számuk
ra: nem érvényes rájuk az 
5%-os küszöb, ráadásul az 
első mandátum eléréséhez 
a szükséges szavazatszám 
egyharmada is elégséges. 
Legfeljebb tizenhárom ilyen 
mandátum szerezhető, mely 
szimbolikusan utal a tizen
három Magyarországon

honos nemzeti és etnikai ki
sebbségre.

Lesz még győzteskom
penzáció, tehát a legnép
szerűbb pártok az arányos
nál több mandátumhoz 
juthatnak, a területi listának 
pedig befellegzett, mos
tantól csak országgyűlési 
listára szavazhatunk. Át
rajzolásra kerülnek a vá
lasztókerületek is, valamint 
az állandó lakhellyel nem 
rendelkező állampolgárok 
előtt is megnyílik a szavazás 
lehetősége. És természe
tesen ott van még a sokat 
vitatott előzetes választási 
regisztráció, amely melletti 
és elleni érvelés is olvasható 
a Központ rovatban.

Új magyar választási rendszer

A PAPP GERGŐ

A kormánypárti intézkedésdömping az év 
végére sem veszít a lendületéből, a válasz
tásokhoz közeledve most éppen a válasz
tási rendszer alakul át. Az új szisztéma több 
pontja akár a választás kimenetelét is nagy
ban befolyásolhatja.

Az egyik legszembetű
nőbb változás, hogy 
a következő ciklustól 

csökken a parlamenti kép
viselők létszáma: 2014-ben 
386 helyett már csak 199 
honatya veheti át parlamen
ti mandátumát. Ez a reform 
is a költségcsökkentés 
szellemében valósul meg, 
elemzők véleménye szerint 
azonban nem jár számot
tevően alacsonyabb költ
séggel -  a kisebb létszámú 
frakcióknak több háttérben 
munkálkodó szakértőre lesz 
szükségük. Egyes ellenzéki 
vélemények szerint pedig az 
egész nem több egyszerű 
populista húzásnál, mely a 
politikai elitből kiábrándult 
választóknak szól. Egy jó 
érv viszont a létszámcsök
kentés mellett, hogy az ún. 
köbgyökszabály nagyjából 
érvényesülne. A szabály

lényege, hogy az Ország- 
gyűlés ideális létszáma a 
választók számának köb
gyöke: az ezt betartó, ha
sonló lakosságú (8,2 millió 
fő) Ausztriának 183 képvise
lője van. A létszámcsökken
tés legnagyobb vesztese 
egyébként a KDNP lehet, 
amely talán nem is alakíthat 
majd saját frakciót.

Az ellenzéki összefogás 
elé több akadályt is állít 
az új választási törvény: a 
többfordulós rendszerből 
egyfordulós lesz, így a ko
alíciókat már előre ki kell 
alakítani, nincs lehetőség az 
első forduló függvényében 
taktikázni. Ez lépéskény
szerbe hozza annak a bi
zonyos olajfának az összes 
vélt vagy valós ágát, amely 
reagálva az új helyzetre el 
is kezdett szerveződni az 
Együtt 2014 mozgalom ké

pében. A kormánypárt sem 
maradt adós a viszontvá
lasszal, gyorsan módosí
tottak is a törvényen, hogy 
mozgalom mostantól ne in
dulhasson a választásokon, 
így az összefogásnak min
denképpen párt formájában 
kell majd megvalósulnia, 
mely újabb feszültségeket 
kelthet az amúgy is törésvo
nalakkal tűzdelt, kormány- 
váltásra készülő ellenzéki 
térfélen.

Több gesztusértékű elem 
is bekerül az új választási

Amerikai elnökválasztás: 
kik azok az elektorok?
A MOLNÁR GYULA

Az amerikai elnökválasztás közvetlen válasz
tás, hiszen az állampolgárok döntik el a sza
vazóurnáknál, ki is legyen az Egyesült Álla
mok első embere. Az amerikai elnökválasztás 
közvetett választás, hiszen az elektorok kollé
giumának többségi döntése állapítja meg a 
győztes jelölt személyét. Mindkét állítás igaz.

Az Egyesült Államok 
politikai rendszere 
egyedülálló a világon. 

Az elnöki rendszerek min
tapéldájaként szokták em
legetni, bár valójában elég 
messze áll a tankönyvileg

leírt ideáltípustól, amelynek 
inkább a dél-amerikai elnö
ki rendszerek felelnek meg. 
Különös sajátosság az elek- 
tori rendszer, amely az egyik 
legrégebbi hagyomány az 
amerikai politikában: az Al

kotmány 1787-es elfogadá
sa óta létezik.

Ugyan a választók a sza
vazólapokon az elnökjelöl
tek neveit látják, valójában 
egy köztes testület, az elek
torok kollégiumának tagjai 
szereznek mandátumot. Ez 
jelenleg 538 személyből áll, 
és mandátumuk kizárólag 
az elnök megválasztására 
szól. A kollégium többségi 
döntést hoz, vagyis az a je
lölt lesz az USA elnöke, aki 
legalább 270 elektor támo
gatását bírja. Amennyiben 
nincs ilyen jelölt, úgy a kép
viselőház kénytelen az elek- 
tori szavazáson a három

legtöbb támogatást szerző 
jelölt közül választani. Ilyen 
eset viszont utoljára 1825- 
ben fordult elő.

Ennek oka, hogy az elek
torok között nagyon könnyű 
többséget szerezni, ugyanis 
az elektori mandátumok ki
osztásánál a „győztes min
dent visz” elv érvényesül. 
Vagyis ha egy államban egy 
jelölt akár csak egy tized 
százalékkal megelőzi a rivá
lisát, az állam összes elek
tori helyét az ő pártjának 
jelöltjei kapják meg. E sza
bály alól Maine és Nebraska 
kivétel, ahol arányosan oszt
ják ki a helyeket, mivel azon
ban 5 és 4 mandátumról van 
szó, ezért az arányosság itt 
is korlátozott, és összessé
gében véve sem jelentős a 
befolyásuk.

Az elektori rendszert 
komoly kritikák érik főleg 
amiatt, hogy az egy elek
torra jutó szavazók száma 
kiugró eltéréseket mutat: a 
népes államok alul-, a kis 
lakosságúak felülreprezen
táltak a kollégiumban. Míg 
pl. Wyomingban kevesebb 
mint 200 ezer lakos jut egy 
elektorra, addig ez a szám 
Texasban súrolja a 750 ez
ret. Előállhat így akár az is, 
hogy valaki több állampol
gári szavazatot kap, de az 
elektorok között nem sze
rez többséget -  ezt történt 
2000-ben, amikor AI Gore 
demokrata jelöltre 500 ezer
rel több szavazat érkezett, 
mint George W. Bushra, 
de az elektorok közül Bush 
271-et tudhatott magáénak, 
míg Gore csak 266-ot.
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BESZÉLGETÉS CSABA LÁSZLÓVAL, A CORVINUS ÉS A CEU OKTATÓJÁVAL

„Ne az első munkahelyük |

közgazdász

Á DICSÜK DANIEL

A Magyar Tudományos Akadémia levelező 
tagja, a Közép-Európai Egyetem és a Buda
pesti Corvinus Egyetem tanára nemzetközileg 
elismert kutató, ráadásul médiahírek szerint a 
miniszterelnök is rendszeresen kikéri a véle
ményét -  ez mind Csaba László. A közgaz
dászprofesszorral életpályája mellett a felső- 
oktatás aktuális kérdésekről beszélgettünk.

KÖZKÉPÉ

Számos különböző moti
váció okán léphet az em
ber közgazdasági pályára. 
Önnél mi volt a kiváltó ok?

Középiskolában elsősor
ban a történelem érdekelt, 
és a jogi pálya vonzott, ám 
ezzel kapcsolatban az a 
probléma merült fel, hogy 
a jog erőteljesen kötődik a 
mindenkori politikai rend
szerhez, és ritkán jellemzi az 
a stabilitás, ami a célszerű 
pályaválasztás egyik szem
pontja. Ráadásul a jog föld
rajzilag is kötött, hisz nagy 
különbségek vannak egyes 
országok rendszerei között. 
Ezt követően merült fel, 
hogy olyan területet kellene 
választanom, ami a társa
dalomtudományokhoz kötő
dik, de azért egzakt számok 
is szerepet kapnak benne, 
így jött a képbe a Közgáz...

Hogy emlékszik vissza 
az egyetemistaévekre?

Eleinte féltem tőle, mert 
középiskolában nem érez
tem magamhoz közel a 
matematikát, de már az elő

készítő alatt rájöttem, hogy 
a számomra legnehezebb 
geometriára nem lesz szük
ség. És bár tény, hogy a 
közgazdaságtan sem men
tes az értékítéletektől, az 
alapstruktúrája, a gerince 
szilárd. Akkor is megfigyel
hető volt, hogy ha a politika 
„szórakozik” a gazdasággal, 
annak gyors visszajelzései 
vannak -  például a háztáji 
gazdaságok korlátozását 
követően hamarosan meg
csappant az élelmiszerkíná
lat a boltokban...

Egyébként a „hittételek” 
oktatása akkor is a kisebbik 
részét adta a tananyagnak, 
sőt például a menedzsmen
tet Tóth Tamás professzor
tól tanultuk, aki nem sokkal 
korábban jött haza Chica
góból, így az általa elmon
dottakban nem sok marxis
ta-leninista dogma volt.

Oktatóként és kutatóként 
hogy telnek a munkanap
jai?

Ha tanítok, akkor a leg
több időm arra megy el. Kap

csolatot tartok a hallgatóim
mal, kérdésekre válaszolok, 
dolgozatokat értékelek -  és 
persze az óráimra készülök 
fel, hisz nem lehet kétszer 
ugyanazt az előadást meg
tartani. Ráadásul, ha egy té
mát én évtizedekig kutatok, 
a hallgatóknak pedig mind
össze egy idősávjuk van rá, 
akkor nagyon alaposan ki 
kell dolgozni, hogy azon az 
órán mi hangozzék el.

Amikor pedig elsősorban 
kutatok, akkor rengeteget 
olvasok, próbálom megér
teni a mai Magyarországot 
-  ez sem triviális feladat -  és 
úgy általában a világot... És 
persze írok.

Mindezek mellett van
nak olyan napjaim, amikor 
médiaszereplést vállalok, 
vagy szélesebb nyilvános
ság előtt beszélek -  ezek 
is fontosak, de az egyetemi 
oktatást és az egyéb sze
repléseket tudni kell külön
választani, hisz a katedrán 
nem közszereplünk, a köz
életben pedig nem oktatunk 
ki senkit...

Ön, aki mindkét helyet 
tanít, mikben látja a főbb 
különbségeket a Közgáz 
és a CEU között?

Nem szeretném azt mon
dani, hogy a CEU-n kol
bászból van a kerítés, de az 
ottani rendszerben vannak 
olyan fix pontok, melyek jó 
irányba mutatnak. Rendsze
resen értékelik a tanári kart, 
mégpedig a publikációik 
alapján, valamint az oktatói
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tevékenységeket is ellenőr
zik. A hallgatók számonké
rése meglehetősen szigorú 
-  a CEU-n ismeretlen az, 
hogy valaki egy tárgyból 
négyszer-ötször vizsgázik, 
halaszt, satöbbi. A tanterv
ben viszont viszonylag sok 
mozgásterük van a hallga
tóknak, hisz a sok szabadon 
választható tárgynak kö
szönhetően mindenki arra 
specializálódhat, ami hozzá 
a legközelebb áll. Továbbá 
jól működik a végzettek pá
lyakövetési rendszere is.

Több kollégája vállalt 
már különböző tisztsé
get, közfeladatot. Önt ez 
az irány nem vonzotta?

Egy vezetőnek hatalmas 
kockázatokat kell felvállal
nia, és én ezt nem akartam. 
Egyébként mostanában sok 
kritikát kapok, hogy túl meg
értő vagyok a döntéshozók
kal, de ez abból adódhat, 
hogy az elmúlt harmincöt 
évben láttam, politikai oldal
tól függetlenül milyen nehéz 
az ő munkájuk, másrészt mi
vel én nem akarom magam 
megválaszttatni, nekem 
nem kell bizonyítgatnom, 
hogy én tudnám jobban.

Ha a külső körülmények 
Önnek megfelelőek len
nének, vállalna vezetői 
tisztséget?

Határozottan visszauta
sítanék egy ilyen felkérést, 
mert úgy gondolom, hogy 
író embernek nem való a 
hivatal. Véleményem szerint 
az általam átlátott területe
ken a jó miniszterek nem a 
tudósok, hanem a munkafo
lyamatok összehangolásá
ban sikeres vezetők voltak. 
Attól, hogy valakinek jelen
tős publikációs jegyzéke

van, nem biztos, hogy a mi
niszteri operatív feladatokra 
alkalmas.

Mindezek alapján milyen 
tanácsot nekünk, mosta
ni közgázosoknak, akik
nek a többsége vezetői 
karrierre készül?

Nem számítva, hogy ta
nuljanak nyelveket -  hisz az 
ma már alapvető -, a legfon
tosabb, hogy semmiképp 
se az első munkahelyük 
igényeire tanuljanak, hisz a 
jövőben annál komplexebb 
tudásra lesz szükségük az 
érvényesüléshez. A máso
dik, hogy lássák be, hogy 
nincs olyan, hogy valaki 
egyszerre beruház és fo
gyaszt is. Ha valaki fölhal
moz, megtakarít -  azaz ta
nul -, akkor nem fogja tudni 
ugyanennek a gyümölcseit 
rögtön le is aratni -  azaz dol
gozni. Ez egyébként azért is 
problémás, mert manapság 
sok munkaadó azt kérdezi, 
hogy mennyi gyakorlatuk 
van, ám ez hatalmas osto
baság, hisz az esetleges 
gyakorlatszerzés az építke
zésük, a megtanultak minő
ségének rovására megy.

És végül, ne robottá, ha
nem értelmiségivé képez
zék magukat. Ne csak a tár
gyi ismeretekre helyezzék a 
hangsúlyt, hanem olvassa
nak szemléletformáló mű
veket, vastag, ám alapvető 
könyveket, járjanak színház
ba, ismerjék meg a világot, 
ne maradjanak „suttyók”, 
szakbarbárok. Ne csak a pi
aci igényeket nézzék -  azért 
a felsővezetők között kevés 
főiskolai vagy OKJ-s vég
zettségű van. Lehet, hogy 
ők az első öt évben előny
ben lesznek, de hosszú tá
von lemorzsolódnak.
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M J L I U K A közgazdász

Tálalt politika
A SZÁNTÓ RÚBEN

Manapság, egyre gyorsuló világunkban, ahol 
a választások és kampányok egymás sarkát 
tapossák, mindent átitat a politika. Ez alól a 
filmipar sem kivétel. Ezen azonban nem azt 
értem, hogy amelyik produkció politikai tar
talmú, az már a filmezés sötét oldala.

Nem, ellenkezőleg, 
számomra öröm lát
ni, hogy az amerikai 

kultúra nem riad vissza attól, 
hogy a politikát filmvászonra 
vigye. Kevés ország mond
hatja el, hogy a társadalma

megfelelően és a stílushoz 
illően reagál, ha erről a té
máról van szó. A tengeren 
túl sem születik mindenki 
politológusnak, de kultúrá
jukban meghatározó szere
pet kap a közélet, politikai

aktivitásuk pedig igencsak 
magasnak mondható.

Hollywood nagy fele
lősséggel bír e témában is, 
hiszen a mozgókép feltalá
lása óta jelentős hatással 
van a nézőire. Számos film 
története alapult a politikán, 
ízlés szerint megfűszerezve 
egy kis drámával, akcióval, 
esetleg humorral. Vietnám, 
a Kennedy-gyilkosság vagy 
éppenséggel a kubai rakéta- 
válság. Megtörténtük óta újra 
és újra megfilmesítik ezeket 
az eseményeket. Csupán 
az amerikai elnökök szemé
lyéről készült filmek tucatjait 
sorolhatnám. Aktuális, bár 
kissé bizarr példa, hogy a

közelmúltban újra előtér
be került Abraham Lincoln 
karaktere, most épp mint 
vámpírvadász jelent meg, de 
hamarosan egy jóval hitele
sebb alkotás is a legendás 
elnökről fog szólni. De közel 
sem csak történelmi szemé
lyek kerülnek a filmvászonra, 
sőt az éppen újraválasztott 
Barack Obama karakterét is 
láthattuk már pár sikerpro
dukcióban, mégpedig lejá
ratás nélkül.

Sorozatokban sincs hi
ány. Az elnök emberei vagy 
az újonnan indult Híradósok 
a politikát új oldalról közelít
ve keltik fel a nézők érdek
lődését. Az említett soroza

tok Aaron Sorkin nevéhez 
fűződnek, aki nem melles 
leg az aktuális eseményét 
megfilmesítésével is foglal 
kozik, mely által különbö
ző alternatívákkal áll elő, ú 
szemléleteket és irányelve
ket boncolgat.

A lényeg, hogy az ilyen 
alkotásoknak köszönhető
en betekinthetünk a politika 
mindennapjaiba, megtör
tént fontos eseményeket 
idézhetünk fel, s eközben 
mind más és más irányból 
szemlélve közelíthetjük meg 
a témát érzékelve, hogy az 
adott kérdések mindenkit 
érintenek, és aktivitást igé
nyelnek a részünkről.

Musical -
A DICSÜK DÁNIEL

A József Attila Színház 
műsorára tűzte az 
első magyar musical

ként (az ősbemutató 1960- 
ban volt) is emlegetett Egy 
szerelem három éjszakája 
című darabot, mely a tragi
kus sorsú Radnóti Miklós
nak is emléket állít. Az elő
adás, melynek november 
10-én volt a premierje, ösz- 
szességében jól sikerült, de 
a musical megnevezés félre
vezetőén hathat (az alkotók 
mentségére szóljon, hogy a 
színlapra is csupán „zenés 
játékot” írtak, amely jobban 
meg is felel a valóságnak).

A második világháború 
által zivatarossá tett, Ma
gyarországon játszódó mű 
történetének középpontjá
ban egy fiatal költő és fele
sége kapcsolata áll. Bár el 
szeretnének bújni a világ 
elől egy szinte üres házban, 
az események ezt lehetet
lenné teszik... A költőt meg
formáló Viczián Ottó, bár 
talán aktívabb részesévé 
kellene válnia a történetnek, 
sokszor kelt olyan érzést, 
mint aki csupán kullog az 
események után.

Nem úgy a kalandort 
megformáló Csere László, 
akit eddig ugyan elsősorban 
operett-táncoskomikus sze
repeiről ismerhettünk, ezút
tal azonban színészi telje
sítményének köszönhetően 
vált a darab vezető színészé
vé. Az ő, illetve Piros Ildikó

Radnóti emlékére Vámos Miklós
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calben a történet és a zene 
egyenrangúak (sőt olykor 
eleve utóbbi dominál), itt a 
dallamok, ha nem is aláren
delt, de csak asszisztáló, 
hangulatkiegészítő sze
rephez jutnak. Ráadásul a 
„megszokott” nagyzenekar 
helyett ezúttal csak egy öt
tagú együttes muzsikál (ez 
persze szintén hitelesebbé 
teszi a hangulati vonást). 
Mindez tehát nem gátja 
egy, ha hangulatából adó
dóan nem is szórakoztató, 
de mindenképp élvezhető 
előadásnak.

(Kossuth-díjas színésznő) 
játéka nem csak megmenti, 
de sikeressé is varázsolja a 
Huszti Péter által rendezett 
előadást. Ráadásul Győri 
Péter és Nemcsák Károly 
révén a (tragi)komikus vonal 
is jól érvényesül a műben, 
így egy szerethető zenés 
darabot állított színpadra a 
teátrum.

A musical megnevezés 
azonban félrevezető le
het mindazoknak, akik az 
utóbbi egy-két évtizedben 
született darabokat kedve
lik. Míg egy „valódi” musi

A DZUNIC ANNA

Avagy Nemzedékünk 
regénye, ahogy az 
alcím hirdeti, bár in

kább szüléinké, mintsem a 
miénk. Ml ugyan nem az 50- 
es generáció vagyunk, de 
ez nem kell, hogy elriasszon 
senkit sem, a könyv nem 
csak nekik íródott. TI vagy
tok a célközönsége, az író 
stílusát befogadó (kedvelő), 
irodalmat szerető, műve
lődni kívánó olvasók. Ti is 
elmélyedhettek az általa írt, 
szívhez szóló történetben, 
amely nyolc ember barát
ságáról szól. Bepillantást 
nyerhettek abba, hogy ezt 
a barátságot hogyan befo
lyásolták olyan történelmi 
változások, mint a kemény
vonalas szocializmus évei, 
mikor még kisgyermekként 
barátságot kötöttek egy-

V Á M O S  '
M I K L Ó S

mással, majd a puhább dik
tatúra, milyen hatással v  ̂
ez ifjúkorukra, egyetemig 
éveikre. Megtudhatjátok, 
hogy a rendszerváltozás 
milyen változást hozott való
jában életükbe, végül pedig 
azt, hogy hogyan boldogul
nak a mai világban: 2012- 
ben, a kapitalizmusban.

ŐK, kiket Vámos több 
ízben is idéz más köny
veiben (Tiszta tűz), kevés 
pozitívummal illetik a nem
zedékregényt, talán éppen 
formabontó szerkesztése 
miatt. Tizenöt fejezet (meg
lepően hosszú), melyek 
mindegyike egy-egy szemé
lyes névmással kezdődik, 
és a magyar igeragozásnak 
megfelelően folytatódik. ÉN 
személy szerint nem zár
kózom el az újdonságtól, 
azonban el kellett telnie egy 
kis időnek, mire hozzászok
tam. Mire a szemem hozzá
szokott. TE talán éppen ezt 
fogod szeretni benne füg
getlenül attól, hogy először 
engedsz kíváncsiságodnak, 
vagy már régi Vámos-rajon
gó vagy.

Ő leginkább arra volt 
kíváncsi, hogy saját gene
rációja, amelyet nem sokra 
tart, mire vitte ebben a mai 
világban: mit ért el, mit tanult 
meg és mit felejtett el. Ha 
nemzedéke nem is alkotott 
maradandót, ő igen. Ezzel a 
legújabb könyvével is.
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KULTÚRA^

Szubkultúra

Közgazdász

A BURJÁN SZILÁRD

f

Evekkel ezelőtt egy 
csapat középiskolás 
srác összeverődött 

suli után és elkezdtek DJ-t 
játszani. Mára lakásuk a ha
zai elektronikus zene egyik 
fellegvára lett, és a divatos 
szubkultúrának talán a leg
színesebb foltját jelentik. 
Amatőr felszereléseiket profi 
technikai háttér cserélte fel, 
és a néhány táncikáló tiné
dzser helyére több ezres őr
jöngő tömeg került. Az olcsó 
szórólapoknak is lejárt az 
ideje, és mára már színvona
las arculat és csapatmunka 
fémjelzi a RobotRock nevét. 
A formáció tagjaival, Kristóf
fal, Árzsival és Gerivel be
szélgettem a Közgáz Gólya
bálon tett látogatásuk előtt 
két héttel.

Kezdetnek meséljetek a 
kezdetről!

Észre sem vettük a kez
detet tulajdonképpen. Any- 
nyira gyorsan történt min
den körülöttünk, hogy fel 
sem fogtuk, milyen lehető
ségeink nyíltak az újonnan 
hódító stílussal a fegyver
tárunkban. Ha ironikusan 
akarunk fogalmazni, akkor 
egy házibuli után már több 
ezres tömeg előtt zenéltünk

egy sportcsarnokban. Az 
egyre nagyobb fellépések 
pedig megkövetelték, hogy 
fejlesszük magunkat mind 
zeneileg, mind technikai
lag. Budapestről indulva, 
egyre jobban meghódítva a 
vidéket is, mára egyre több 
külföldi fellépésünk van Eu- 
rópa-szerte többek között 
Belgiumban vagy Franciaor
szágban, de éppen Csehor
szágot is említhetnénk.

A profi környezet és az 
egyre nagyobb elvárások 
mennyire fertőzték meg 
a barátságotokat, miben 
változtatok meg miköz
ben gyerekekből felelős 
felnőttek lettetek?

A magánéletünk semmi
ben nem szenvedett csor
bát. Ugyanúgy csepered
tünk fel, mint a kortársaink, 
csak mi éppen nem profi 
sportolók, hanem zenészek 
lettünk. A barátságunk sem 
ment át túl feltűnő vagy bár
milyen számottevő változá
son. Mára inkább testvérek 
vagyunk, de ez nem meg
lepő: együtt lakunk, együtt 
dolgozunk, együtt szórako
zunk. Azonban meg kell je
gyezni, hogy néha roppant 
nehéz elkülöníteni az üzletet 
a barátságtól. De teher alatt 
nő a pálma.

Mennyire élitek fényko
rotokat? Hogyan alakult 
az évek során a népsze
rűségetek?

Mondhatjuk, hogy a 
„rajongótáborunk” nagy 
részét már az első évben 
megszereztük, azóta szép 
lassan növekszik. Azon
ban robbanásszerű elő
relépést jelentettek inno
vációink és nagyszabású 
projektjeink, a Together 
és az Otherside. Az előbbi 
élő internetes közvetítést 
és online rádiót takar. Egy

aránt megfordulnak benne 
hazai és külföldi előadók. 
Az Otherside egy nemzet
közi partisorozat, amely 
egyre nagyobb népszerű
ségnek örvend, és büsz
kék vagyunk rá, hogy már 
Belgiumban és Csehor
szágban is jelen van.

Meséljetek néhány szót a 
legnagyobb bulikról!

Az igazság az, hogy ez 
nem úgy történik, ahogy 
azt sokan elképzelik. Mi a 
kisebb házibulikban tudunk 
igazán feloldódni, amikor a 
régi barátainkkal vagyunk. 
A nagy partik, amelyeken 
fellépőként jelenünk meg, 
mindig kicsit a munka ré

szét fogják képezni az 
életünknek. Ezeken az al
kalmakon mi nem tudunk 
önfeledten szórakozni, hi
szen ott a hivatásunk, hogy 
egy nagy bulit csapjunk, és 
ezért dolgoznunk kell. Ezek 
mellett azért fesztiválarcok 
vagyunk, szeretjük a han
gos zenét, folyamatosan 
pörgünk.

Mire számítotok a Köz
gáz Gólyabálon?

Tudjuk, hogy több hely
szín lesz és jó zene, várjuk 
már, mert ahogy azt említet
tük, szeretünk szórakozni. A 
név kötelez, szóval biztosan 
nagyot bulizunk majd. Keep 
Rockin’!
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Politika, víziók és 
populáris dallamok
A BÖZÖRI DÁNIEL

Miről is szólnak nagy
részt az általunk 
hallgatott zenék? 

Szerelem, csalódás, bulik, 
barátok, a saját problémá
ink. Ilyen számok miatt le
hetséges az, hogy a Muse 
budapesti koncertjére he
tekkel korábban elkeltek a 
jegyek, pedig zenéjük nem 
pop, hanem csak populáris. 
Napjaink egyik legsikere
sebb bandája legtöbbször 
teljesen eltér a megszokot
tól, számaik jelentősebb 
részében tartalmasabb

mondanivalóval rendelkez
nek, amit azonban itthon 
kevesen ismerünk, veszünk 
észre.

Zenéjük meglehetősen 
egyedi stílusú, minden al
bum egy új kísérletezés 
anyaga, sokféle rock stí
lust vegyítenek klasszi
kus és minimálisan már 
elektronikus elemekkel is. 
Érdemes belehallgatni a 
zenekar többi számába is, 
nem csak az olyan agyon
játszott zenéibe, mint pél
dául az Olimpia nyitódala, 
mert így teljesen más hatá
sú, sokkal depresszívebb,

mélyebb hangzásokkal ta
lálkozhatunk.

A Muse szereti a drámai 
hatásokat, az utópiákat, 
konspirációs elméleteket, 
különböző jövővíziókat, po
litikai mondanivalójuk sem 
közvetlen személyekről, ha
nem ideológiákról, globális 
problémafelvetésekről szól.

Zenéjükkel átélhetünk 
különféle világvégeket, szin
te érezzük a felkelő tömeg 
erejét, felfigyelünk napjaink 
egyre többet hangoztatott 
problémáira. Ezek közé so
rolhatjuk például az állam 
egyre nagyobb befolyását 
-  a Nagy Testvér mindig 
figyel -, a környezet roha
mos pusztulását és ennek 
megakadályozásának lehe
tőségeit, a technika fejlődé

sének kontrollálhatatlansá- 
gát. Mindezt szerencsére 
nemcsak szöveggel, hanem 
zeneileg is alátámasztják, 
több daluk is van, ahol mo
numentális nagyságokba 
emelkedik a zene, így szin
te himnuszt teremtve vagy 
apokaliptikus képet meg
idézve. Ez a mondanivaló 
nekünk sokszor elveszik, 
hiszen nem figyeljük kifeje
zetten a szöveget, ami pe
dig különösen fontos része 
számaiknak.

A világ nem fenntartható 
se környezetileg, se politi
kailag, ezért lázadnak töb
bek közt a mindent átható 
bürokrácia, korrupció ellen. 
Legtöbbször valamiféle ön
szervező tömegként -  szinte 
anarchisztikusán -  képzelik

el a jövő társadalmát, ami 
szembemegy a nagyobb és 
erősebb rendőri, állami ha
talommal.

Hasonlóan a System Of 
A Down és a Rage Against 
The Machine zenéihez, a 
Muse számokat is érdemes 
értő füllel hallgatni. Az em
ber akarva-akaratlanul is 
elgondolkodik a mondani
valón, ha elkezd figyelni a 
szövegeikre, azonban ezen 
sajnos sokszor átugrunk.

Pedig talán éppen ez a 
tartalom és zeneiség az, 
amely megkülönbözteti 
napjaink populáris zené
itől, és valóban érdemes 
elviselni néhány popszá
mukat, hogy lássuk a mö
göttes politikai, ideológiai 
tartalmat.
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Egy évszázad után is

A PEKOLI MIKLÓS

Hogy mi a közös egy százéves magyar 
szobrászművészben és egy corvinusos 
egyetemistában? A legtöbbek számára 
megválaszolhatatlan kérdés. Szőke Lajos
sal ugyanazon kis faluban, a Tolna megyei 
Nagykónyiban születtünk, nyolcvan év elté
réssel.

Amikor felhívtam tele
fonon, eleinte közöm
bös hangnemben 

válaszolt interjúigényemre. 
Egészen addig, amíg meg 
nem említettem szülőhe
lyét: „Maga is nagykónyi? 
Nagyon örülök, hogy végre 
nagykónyival találkozhatok. 
Jöjjön, amikor csak akar!” 
Lajos bácsi már lakása ajta
jában érdeklődve fogadott; 
mint földijét a közös gyö
kereket, a kötődési ponto
kat kereste velem. Minden, 
nagyszülőktől szerzett tu
dásomat be kellett vetnem, 
hogy össze tudjam kötni 
a 80-90 évvel ezelőtti álla
potokat és neveket az ál

talam ismertekkel. Eleinte 
bizalmatlannak éreztem: 
„Dobjánékat ismeri? Tudja, 
az volt a bíró!” -  próbálko
zott kapcsolatot teremteni 
immár többedjére kettőnk 
ismeretei között. Szerencsé
re a dédnagyanyám otthon 
sokszor emlegetett sógorá
ról volt szó, így innentől min
den rendben ment.

Amikor Nagykónyiról 
érdeklődtem, rögtön alko
tásaival reagált. „Nagyon 
sok szobrot csináltam a 
falunak és a szomszédban 
Érténynek meg Koppány- 
szántónak is.” Csak egy
kori otthonának több mint 
húszat készített, ez a szám

azonban elenyésző mun
kássága szempontjából; 
szobrai láthatóak többek 
között Miskolcon, Diósdon, 
Balatonkenesén és a Ma
gyar Nemzeti Galériában 
is. „Érdligeten egy egész 
templomot rendeztem be. 
Körben a fal Szűz Mária éle
tének állomásait ábrázolja, 
azt a díszítést én csináltam.” 
Ekkor felállt, és kérés nélkül 
körbevezetett otthonában. 
Tipikus pesti polgárlakás, 
nagy belső terekkel, szo
bájában alkotósarokkal, a 
polcok egy-egy helyen zsú

folásig tele szobortervekkel, 
makettekkel. Többről is me
sélt, a végén pedig szinte 
mindegyiknél hozzátette: 
„Jó volna megcsinálni.”

Merthogy a művész egy
re inkább úgy érzi, nincs 
helye ma Magyarországon a 
szobrászatnak. A lakásához 
közel eső galériában hat 
szobra van, évek óta nem 
veszi meg őket senki. Szub
jektív vélemény, de nem 
azért, mert kontár munkák, 
hiszen a lakás tele van bá
mulatos alkotásokkal. „Míg 
egy festmény színes, ezzel 
is díszítve a lakást, addig 
egy szobor inkább művészi 
elem. Kevesebben értékelik, 
és drágább is megcsinálni.” 
Elmondása alapján egy 30 
centi magas szobor elké
szítése -  anyagától függő
en -  átlagosan harmincezer 
forint. Ha hozzászámoljuk 
az értékesítő és a művész 
hasznát, akkor egy „levél- 
nehezék” 80-100 ezer forint 
körüli összegbe kerül, ami 
nem kevés.

A makettek bemutatása 
végén egy, a falon lévő beke
retezett fotónál kötöttünk ki. 
„Ez a családom, a legkisebb 
közöttük az édesapám, a 
háborúban halt meg.” Nem 
ma készült relikvia... Ugyan
így van a Kónyiból elhozott 
rokkával, tulipános ládával 
és a mozsarakkal is, mind
mind a szobát díszítik. Rá
kérdeztem, őt is besoroz

ták-e annak idején; 
szerencséje volt, 
mire bevetették vol
na őket, az oroszok 
már „felszabadítot
ták” Budapestet. Az 
idősek többségéhez 
hasonlóan ő is úgy 
érzi, az a rendszer 
sokkal jobb volt a 
mostaninál. „Kötelező volt a 
művészetre költeni. Minden 
építészeti beruházásnál a 
költségek két ezrelékét ilyen 
jellegű dolgokra kellett for
dítani. Például szobrokra.” 
Érdekes, hogy az elemi is
kolában (negyediktől) Kádár 
János osztálytársa volt, ezt 
azonban sosem fordította 
előnyére. Ahogyan azt sem, 
hogy Horthy Miklós tetszé
sét is elnyerte egyik alkotá
sa egy 1938-as kiállításon 
-  erről fényképet is őrizget 
Lajos bácsi.

Századik születésnapja 
alkalmából az V. kerület ön- 
kormányzata Pro Civibus- 
díjjal tüntette ki, majd Ro- 
gán Antal polgármester 
úgy határozott, a Szőke 
Lajos által korábban hozzá 
beküldött szobortervek kö
zül megrendeli a Rikkancs 
című alkotást közterület
díszítés céljából. Azonban 
hiába kapott megrendelést

Szőke Lajos

a szobrászművész, a mű
ből politikai eszköz lett: a 
szobor kezében lévő újság 
feliratát Az Estről Blikkre vál
toztatták. „Rogán fizetett, én 
csak a megbízott szobrász 
voltam” -  foglalta össze az 
eseményeket. Egyébként ki
fejezetten nem tetszett neki 
az, ahogyan az lndex.hu re
agált a szobor felavatására. 
„Kicsit túlreagálták és egy 
(kizárólag ellenzéki) oldalról 
nézték.”

Egy évszázaddal és több 
(művészi életét ért) megpró
báltatással a háta mögött 
az idős szobrász optimista; 
épp Csányi Sándorhoz, az 
OTP Bank vezérigazgatójá
hoz akar eljutni egy megbe
szélésre, ugyanis az egyik 
bankfiók előcsarnokába 
tervezett egy szép szob
rot. Szeretné megvalósítani 
a makett alapján valóban 
tetszetős alkotást életnagy
ságban is.

1912. június 21-én született a Tolna megyei 
Nagykónyiban. Az elemi iskola első három 
osztályát szülőfalujában végezte, majd Bu
dapestre költözött családjával. A Cukor utcai 
elemiben folytatta tanulmányait, majd a pol
gári iskola elvégzése után 1931-ben felvették 
az Iparművészeti Iskolába (a Moholy-Nagy 
Művészeti Egyetem jogelődje), ahol 1935- 
ben díszítőszobrász képesítést szerzett. Ez
után több országban járt tanulmányúton, de 
Budapestről nem költözött el. 1950 óta az 
V. kerület lakosa, 2012-ben megkapta a Pro 
Civibus-díjat, valamint szülőfaluja díszpolgári 
címét is viseli.
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közgazdász KARRIERÉ
INTERJÚ ÁCS DÁVIDDAL

Fővám téri

A CSABAI TÜNDE F0TÓ: SCHMIEDT FÁTA

Egy igazán sikeres végzős hallgatóval be
szélgettünk karrierjéről, ami számotokra is 
inspiráló lehet.

Kezdjük a legelején: mi
ért választottad a Köz
gázt?

Nagyon sok minden 
érdekelt középiskolában, 
így legalább olyan nehéz 
volt döntést hoznom, mint 
azoknak, akiknek fogal
muk sincs, hogy mit akar
nak. Vonzott a fotózás, az 
irodalom, a filozófia, így az 
üzleti képzés ötlete végzős 
koromban jött, de nagyon 
örülök, hogy végül ezt vá
lasztottam.

Már az alapképzés alatt 
is tudatosan építetted a 
karriered?

Tudatos voltam, hiszen 
számomra az volt lényeges, 
hogy a szabadidőmben -  
amiből viszonylag kevés 
van -  olyan dolgokkal foglal
kozzak, amelyek számomra 
nemcsak örömet okoznak, 
de hasznosak is, és valami
lyen területen előre visznek. 
Attól a ponttól, hogy egye
temre jársz, vannak kötelező 
elfoglaltságaid, bejársz az

órákra, megírod a beadan- 
dóid, viszont ez csak a na
pod egy részét veszi el, a 
többit neked kell kitöltened. 
Visszatekintve, ez sikerült is, 
mert nagyon sok élménnyel 
gazdagodtam, ráadásul ren
geteget fejlődtem mind szak
mailag, mind emberileg. Már 
elsős koromban beléptem az 
AEGEE-be, aminek másfél év 
után az elnöke lettem. Mind
ez iszonyatosan sok mindent 
adott nekem, amiért hálás 
vagyok. Érdemes diákszer
vezetekhez csatlakozni, na
gyon sokat jelenthet, ha ráta
lálsz egy olyan közösségre, 
ami illik hozzád és a profilod
hoz. Az alapképzés alatt a kö
telező szakmai gyakorlaton 
kívül nem dolgoztam, szerin
tem ilyenkor fontosabbak az 
egyetemi lehetőségek, illetve 
az egyetemi élet.

Egy félévet Oroszország
ban töltöttél. Hogyan jutot
tál ki? Mindig is szerettél 
volna részt venni csere
programban, vagy ez csak 
kalandkeresés volt?

A külföldi programokkal 
mindenkinek élnie kellene, 
mert ezek óriási lehetőségek. 
Előfordulhat, hogy az egye

temes tudásodhoz nem tesz 
hozzá annyit, de így is sokkal 
többet tanulhatsz kint, mint itt
hon egy félév alatt. Annyi em
berrel és kultúrával találkozol, 
hogy magadat is megkérdő
jelezed, ebből pedig mindig 
valami jó sül ki a végén, a 
munkaerőpiacon pedig min
denképp többre értékelnek. 
Mindig is szerettem volna 
külföldi tapasztalatot szerezni, 
sokáig gondolkoztam külföl
di mesterképzésen is, végül 
az tartott itthon, hogy beke
rültem a CEMS-be. így lett 
lehetőségem kimenni Orosz
országba tanulni. A CEMS 
keretein belül Európa és a vi
lág legszínvonalasabb egye
temeinek képzésein vehetsz 
részt, hiszen ez nemzetközi 
szinten is a legelismertebb 
management képzések egyi
ke. Oroszországban rengeteg 
barátot szereztem, és ezek 
nagyon fontos kapcsolati tő
két is jelentenek.

Már három cégnél is dol
goztál. Mik a tapasztala
taid, illetve terveid? Mit 
tanácsolnál a fiatalabb 
hallgatóknak?

Engem kezdettől fogva 
az energiaszektor érdekelt,

és arra törekedtem, hogy az 
önéletrajzomban a szakmai 
tapasztalataim egy irányba 
mutassanak. A Dalkia Ener
gia volt az első munkahe
lyem, innen mentem át az 
E.ON-hoz. Legutóbb a The 
Boston Consulting Group volt 
a munkahelyem, ahol szintén 
az energiaiparhoz, illetve a 
bankszektorhoz és a tele
kommunikációhoz köthető 
projekteken dolgoztam. Je
lenleg a Kairos Society Hun
gary alelnöke vagyok, ami 
egy globális szervezet, és a 
világ leginnovatívabb fiatal 
vállalkozóit tömöríti, ez most 
elég sok időmet köti le. Emel
lett ez már az utolsó félévem 
az egyetemen, így most nem 
gyakornoki pozíciókat kere
sek magamnak, hanem tel
jes munkaidős állások közül 
válogatok. A fiatalabbaknak 
pedig azt tanácsolnám, hogy 
hasznosan töltsék el sza
badidejüket, de fontos, hogy 
élvezzék is azt. Most van itt 
az idő, hogy kipróbálj olyan 
dolgokat különösebben nagy 
kockázat nélkül, amik érde
kelnek. Lehet, hogy rájössz, 
nem ez az, ami foglalkoztat, 
de akkor irányt válthatsz, 
mert sosem késő.

Hogyan rajzoljunk

Nem fehér holló a fekete, a dolgozni vágyó 
egyetemista és az igénytelen önéletrajz sem. 
Ez utóbbi pedig nagyon sok esetben gátja 
a munkakeresőből a dolgozó státuszba való 
lépésnek, mert akármennyire is klisé, ez az 
első és sokáig az egyetlen benyomás, amit a 
munkáltató kap rólunk.

A  ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA

Mi az tehát, amire di
ákként önéletrajz
készítéskor különö

sen oda kell figyelnünk? A 
formai jegyek tekintetében 
általános, mégis esszenciá
lis kritériumokat lehet felso
rolni: (az önéletrajz) legyen

átlátható, stílusa inkább 
egyszerű, letisztult és egy
séges; íráskor maradjunk a 
formális nyelv keretein belül 
és tartózkodjunk a helyes
írási hibáktól! A kép, amelyet 
beleillesztünk, ne legyen 
harsány, se komor: visszafo

gott mosolygás az ajánlott. 
Fontosabb ennél, hogy 

mi az önéletrajzunk tartal
ma. Egyértelmű, mi kerül 
az „alapadatok“ és a „tanul
mányok“ címszavak alá, az 
azonban már nem mindig 
világos, hogy mit kell és mit 
szabad írni a nyelvtudásról, 
szakmai tapasztalatokról. 
Mindkét rész esetében ra
gaszkodjunk a valósághoz, 
még ha az kellemetlen is. 
De szerények se legyünk! 
Középfokú nyelvvizsga mel
lett is bátran említsük meg, 
ha beszéd- vagy íráskész
ségünk annál jobb: a valós 
tudás sokkal többet számít, 
mint a papírok. Szakmai 
előzményként pedig (ha 
van lehetőségünk válogatni) 
igyekezzünk az adott munka 
szempontjából releváns ele

meket feltüntetni! Korábbi 
állásainkról, projektjeinkről 
kicsit részletesebb informá
ciót is adhatunk: röviden 
ejtsünk szót arról, mi volt a 
konkrét feladatunk a munka
helyen, munkacsoportban, 
írjunk valamilyen, az egyete
men folytatott felelősségtel
jes tevékenységünkről is, ha 
úgy érezzük, az pluszt adhat 
az elbírálásban.

Szintén lényeges, hogy 
mit szerepeltetünk mint 
„egyéb képesség“ -  ez a 
pont a legtöbb amerikai 
típusú önéletrajz zárása. 
Ambiciózusságunk, csapat
munka-imádatunk, elhiva
tottságunk és kiváló kom
munikációs készségünk 
ecsetelése mellett ne feled
kezzünk el kézzelfogható, 
az adott munkához speci

álisan szükséges tulajdon
ságainkról sem -  persze e 
tekintetben is igyekezzünk 
objektívek maradni!

Két univerzális tanáccsal 
is szolgálhatok. Csakúgy, 
ahogyan az egyes állásin
terjúkra is külön-külön ké
szülünk, minden jelentkezés 
leadása előtt olvassuk és 
dolgozzuk át önéletrajzun
kat! Ha nem mindenhova 
ugyanazt a sablonos anya
got küldjük el, az csakis po
zitív irányba befolyásolhatja 
számunkra a procedúra ki
menetelét. Fontos továbbá, 
hogy ha az internetről töl
tünk le önéletrajz mintát, és 
azt szabjuk személyre, min
den mintaadatot cseréljünk 
benne sajátra! Ne kövessük 
el azt a hibát, hogy nem így 
cselekszünk!
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Budapesti Corvinus Egyetem Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális állásajánlatok
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő
Deloitte Adótanácsadó (Tax Consultant) 2012/0302/A azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló asszisztens (Audit Assistant) 2012/0303/Á azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0252/Á azonnal

Corvinus Corporate Relations and 
Career Development O ffice

Hosts/Hostesses 2012/0287/Á 2012.11.12

Ernst & Young IT Consultant 2012/0263/Á 2012.11.15

KITE Zrt. Gyakornok 2012/0289/Á 2012.11.17

Olasz Külkereskedelmi Intézet Ricerca Personale 2012/0288/Á 2012.11.17

Kraft Foods Hungária Kft, Junior Brand Manager 2012/0304/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Analyst - Credit Capital and Rating Analytics Group 2012/0298/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Analyst/Associate - Middle 
O ffice/Reporting

2012/0299/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Associate/Analyst 2012/0300/Á 2012.11.29

Pénzügyi területen m űködő cég Informatikai gyakornok 2012/0305/Á 2012.11.29

Eurorisk Kft. Kontroller 2012/0310/Ä 2012.11.30

Pántéi Sales Specialist 2012/0311/Á 2012.12.08

Aktuális szakmai gyakorlatok
vállalat pozíció/program referenda szám jelentkezési

határidő

Audi Hungária M otor Kft, Gyakornok - Beszerzés 2012/0242/Szgy azonnal

BCE Vállalati Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

HR és Adm inisztrációs Gyakornok 2012/0290/Szgy azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0251/Szgy azonnal
Procter & Gamble Custom er Business Development (Sales) Interns 2012/0196/Szgy azonnal

Procter & Gamble HR Generalist Intern 2012/0241/Szgy azonnal

Procter & Gamble Product Demand Planner (LOGISTICS department) 2012/0285/Szgy azonnal

Ernst & Young IT Risk & Assurance - Intern 2012/0259/Szgy 2012.11.15

Teva Magyarország Zrt. Gyakornok 2012/0295/Szgy 2012.11.24

Teva Magyarország Zrt. Marketing gyakornok 2012/0294/Szgy 2012.11.24

PwC HR adm inisztrációs gyakornok - tréningszervezés területre 2012/0317/Szgy 2012.11.25

ING Bank Hungary PR & Com m unication Trainee 2012/0307/Szgy 2012.11.30

KPMG Audit Trainee 2012/0312/Szgy 2012.12.08

KPMG Business Advisory Trainee 2012/0313/Szgy 2012.12.08

KPMG Corporate Finance Trainee 2012/0314/Szgy 2012.12.08

Pantel W holesale trainee 2012/0316/Szgy 2012.12.08

Aktuális külföldi szakmai gyakorlatok
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő
Continental AG Intern on the fie ld of Purchasing 2011/0017/Nszgy azonnal

Google SMB Services Associate Hungarian - Dublin 2012/0018/Nszgy azonnal

Accor Hoteles Espana S. A. Receptionist 2011/0051/Nszgy 2012.12.31
Accor Hoteles Espana S. A. W aiter/Waitress 2011/0052/Nszgy 2012.12.31
Global Recruiters o f Czech Republic Social Media Project Coordinator 2012/0028/Nszgy 2012.12.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Assistant Product Manager AA 2012/0029/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Assistant Trade Marketing 2012/0030/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Finance - Internal Control 2012/0031/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship in Human Resources 2012/0032/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Logistics Coordination Support 2012/0033/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Logistics C oordination Support Benelux 2012/0034/Nszgy 2013.01.31
N.V. Robert Bosch S.A. Internship Marketing & Project Assistant Autom otive 

Technology Benelux
2012/0035/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Quality Coordination Support 2012/0036/Nszgy 2013.01.31
Aba Art Contemporani Assistant /  G raphic Designer 2012/0008/Nszgy folyam atos
APPINA TRAVEL GmbH Praktikant 2011/0002/Nszgy folyam atos
CATT Innovation M anagement GmbH Placement opportunities 2011/0010/Nszgy folyam atos
Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand Management Laundry & Home Care CEE 

- starting December 2011
2011/0033/Nszgy folyam atos

Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand M anagement Laundry & Home Care CEE 
- starting January 2012

2011/0034/Nszgy folyam atos

Hilti AG Intern in Technical Marketing 2011/0036/Nszgy folyam atos
Hilti AG Intern Marketing in Business Unit Chemicals 2011/0037/Nszgy folyam atos
Hilti AG Intern Project Management in Business Excellence 2011/0038/Nszgy folyam atos
Hilti AG Intern Project M anagement in Roll-out Projects 2011/0039/Nszgy folyam atos
Hilti AG Intern Sourcing Controlling 2011/0040/Nszgy folyam atos
Hilti AG Intern Supporting the Spare Parts Project Management 2011/0041/Nszgy folyam atos
Hilti AG Internship Market Research 2011/0042/Nszgy folyam atos
Hilti AG Internship Product Management 2011/0043/Nszgy folyam atos
InterNations Intern 2011/0035/Nszgy folyam atos
Kefren Sari Chief Executive Assistant 2012/0002/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International Finance Internship 2012/0021/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International HR Internship 2012/0022/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International IT Internship 2012/0023/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International Marketing Internship 2012/0024/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International Sales Internship 2012/0025/Nszgy folyam atos
MM Barcoding Ltd. International Supply Chain Internship 2012/0026/Nszgy folyam atos
Spanish Work Exchange Programme Hotel p lacements 2011/0018/Nszgy folyam atos
Support Services G roup Ltd Business Adm inistration Support 2012/0011/Nszgy folyam atos
Transenter Project m anager/ translator/ m arketing specia list/ account 

m anager intern
2012/0020/Nszgy folyam atos

V ideoplugger Ltd Sales and Marketing assistant 2012/0001/Nszgy folyam atos
Volkswagen AG Praktikant/in im Bereich Projektm anagem ent 2012/0006/Nszgy folyam atos
Volkswagen Procurement Services GmbH Praktikantin in der Volkswagen Konzern IT Beschaffung 2012/0007/Nszgy folyam atos
word inc GmbH Trainee (Translation/Project Management) 2011/0050/Nszgy folyam atos

Budapesti Corvinus Egyetem 
Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális programok
vállalat program referencia szám jelentkezési

határidő

Procter & Gamble Business Minds 2.0 
Seminar -  Tudj meg m in
dent a program ról a P&G 
képviselőitől 11.12-én a 
BCE-n!

2012/0309/P 2012.11.12

Ernst & Young Audit Cham pionship 2012 2012/0281/P 2012.11.15. 
10:00 óra

Ernst & Young Adószeminárium 2012 2012/0301/P 2012.11.18

Procter & Gamble Business Minds 2.0 
Seminar

2012/0297/P 2012.11.18

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda, BCE Diák- 
tanácsadó Központ

Lehetek én is az egyetlen? 
-  Tari Annamária előadása

2012/0315/P 2012.11.19

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Kom petenciavizsgálat kö
telező szakmai gyakorlatos 
hallgatóknak -  Munkahelyi 
viselkedés teszt

2012/0141/P 2012.11.21

Career Development 
O ffice Corvinus 
University o f Budapest

W ork Competencies 
Q uestionnaire

2012/0140/P 2012.11.21

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Erasmus Külföldi Szakmai 
Gyakorlat 2013/14

2012/0308/P 2012.11.29. 
12:00 óra

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

M entálhigiénés 
tanácsadás végzett 
hallgatóinknak

2012/0280/P 2012.11.30

Deloitte M unkaerőpiaci-felmérés 
-  Nyerj egy vadiúj Apple 
iPad 3-at vagy legyen tiéd 
a száz fülhallgató egyike!

2012/0318/P 2012.12.14

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Karrier-tanácsadás 2008/0112/P folyamatos

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Pályázati felhívás a 
BCE külfö ld i szakmai 
gyakorlaton résztvevő 
hallgatóinak

2012/0233/P folyam atos

r  -i
CORVINUS A Te ambíciód a mi hivatásunk!

V Á L L A L A T I
KAPCSOLATOK

KARRI £ «
I R O D A

Állásajánlatok tanulmányaid alatt és után 
Karriertanácsadás és pályaorientácó 
Karriertervező és készségfejlesztő tréningek 
Networking
Szakmai gyakorlatok itthon és külföldön

sen: Fővám té r 8. fszt. 31. 
e-mailen: karrier@ uni-corvinus.hu

1996 óta a munkáltatók diplomás toborzó 
és kiválasztási partnere 
a Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda 
Több mint 1000 élő munkaadói kapcsolat 
Évente több száz állás, szakmai gyakorlat 
és munkáltatói rendezvény 
Országos és nemzetközi integrált állásbörzék 
Diplomás karrierkövetés és Alumni networking

.karrierexpo.hu 
karrier@uni-corvinus.hu 
1093 Budapest, Fővám tér 8. 
Tel.: 06 1 215 5538 
Tel./fax: 06 1 482 5080
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‘Chinese speaking
A ESZTER BARTFAI

Among many other countries, China has 
been playing an increasingly significant role 
in the changing economic situation. Due to 
the government’s agreements, China is on 
the way to becoming our determining part
ner in Hungary’s economic and international 
affairs. We asked Dorka Krasznahorkai, Head 
of China Centre, what ways this new institute 
has been helping the Corvinus University of 
Budapest to forego this situation.

Upon what kind of agree
ment is the China Centre’s 
establishment based?

Corvinus considers the 
Eastern Asian region as its 
prioritised strategic part
ner. The new China Centre, 
which I am the Head of, in
stead of planning, recom
mendations and proposals 
that have been put forward 
before, particularly supplies 
the departments’ China- 
related plans and intensively 
takes part in organising the 
university’s scientific and 
cultural programmes as well 
as it’s international relations.

For me a usual week’s 
tasks consist of the follow
ing: I teach Chinese, build 
relations, cooperate with 
and manage Chinese part
ners, edit our Chinese web
page, and even sometimes I 
need to give mental support 
to lost Chinese students. So 
you may not be surprised to

hear that full-time is quite of
ten exhausting for me.

What else does the China 
Centre exactly deal with?

In close cooperation with 
the International Office, I 
coordinate Corvinus’ pro
motion towards China -  for 
instance I edit propagator is
sues, appear as representa
tive on higher education ex
pos, maintain and develop 
the already existing Chinese 
relations, and, in order to es
tablish new ones, I welcome 
various delegations -  so far 
in this semester I have pre
pared ten such visitations.

As far as i know, teach
ing the Chinese language 
is another important field 
among the Centre’s ac
tivities. How is it accom
plished?

Along with Ágota Do
bos, Director of the Foreign

Language Training and Re
search Centre, we fully re
organised the Chinese lan
guage courses. Apart from 
this, we launched a Hungar
ian preparatory course spe
cifically worked out for Chi
nese pupils -  this initiation 
is proving to be very unique. 
It is attended by secondary 
school students whom we 
have prepared through an 
intensive language course 
to go into higher education 
at Corvinus the following 
year.

This semester, two moth
er tongue lectors work in 
the Centre within the frame 
of staff exchange from the 
ELTE Confucius Institute. 
We are now submitting a 
tender to try to obtain such a 
teacher of our own. Moreo
ver, a Hungarian teacher 
who teaches Chinese has 
joined us, along with a vol
untary Chinese student of 
the CIEE and a Chinese pu
pil living here in Hungary. 
To sum it up, we have been 
making progress regarding 
the Centre’s affairs.

To what an extent are Chi
nese language courses 
popular among the stu
dents of our university?

The interest is unexpect
edly high! In September 
we need to launch two be
ginner groups on a regular 
basis. The basic motive of

students is obtaining a re
warding practical language 
command for their future 
occupations -  they have al
ready understood the fact 
that China’s economic rise 
can lesson longer be disre
garded.

Temporarily three edu
cational levels exist. We are 
also attempting to provide 
cross-semester courses, 
so the students have the 
chance of joining and rejoin
ing at any levels during the 
six-semester long educa
tional system.

What about the necessity 
of the Chinese language 
in economic field?

Witnessing China’s un
precedented economic 
emergence, professional 
knowledge can be strongly 
backed by linguistic and 
cultural knowledge. Com
bined with economic or 
engineering specialisation, 
the Chinese can multiply the 
competitiveness of employ
ees. The number of Chinese 
firms setting up their centres

in Europe is on the increase, 
and so is that of the Hun
garian and European enter
prises which desire to build 
Chinese relations -  there 
Chinese speaking profes
sionals are essential.

What advantages does 
the Chinese language 
have, and where else can 
it prove to be beneficial?

To begin with, let me 
demonstrate a special ex
ample: the right and left 
cerebral hemispheres are 
used at the same time dur
ing learning and using this 
language. It also serves 
as a good alternative to 
memory improvement and 
brain training. If that is not 
enough, just think of the fact 
that every fifth person in the 
world can speak Chinese -  
one thing is sure: those with 
such knowledge will be able 
to make themselves under
stood with almost half a mil
liard people in the world, 
and consequently they will 
never be alone. In my mind, 
that is worth.

Global connections
through education
A  ROLAND HAJDÚ

Several years ago, the Corvinus University of 
Budapest (CUB) became part of a scholar
ship programme, the Hungarian-Missouri Ed
ucational Partnership (HMEP), but even now 
only a few people know about it. Here is an 
opportunity to become acquainted with the 
programme and what it offers.

The Hungarian-Missouri 
Educational Partner
ship was established 

in 2005 with the support of 
U.S. and Hungarian Ambas

sadors and four participat
ing universities located in 
Missouri, U.S. The goal of 
this academic Partnership is 
to build and strengthen the

relationship between Hun
gary and the United States.

According to J. Joe Ador
ján, Chairman of the HMEP, 
the mission is to create 
global connections through 
the scholarship programme: 
“First, we want to provide a life 
changing experience for our 
student scholars. Secondly, 
we want to recruit students 
who seek to fully understand 
our free enterprise system 
and see how business com
petition really works."

Any CUB student who 
has finished an undergradu
ate course at Corvinus can 
apply for the scholarship. 
Recipients of the scholar
ship are selected based on

academic and need-based 
criteria. One to two years of 
work or internship experi
ence is highly favoured by 
the U.S. universities partici
pating in the program.

The award package in
cludes full tuition, room and 
board, books, and all fees. 
The programme also works 
to provide internships for 
the student scholars to gain 
practical experience in in
dividual fields of study and 
facilitate post-graduate em
ployment opportunities.

"The HMEP scholar
ship gave me an amazing 
chance to launch a suc
cessful career in Europe. 
The MBA program at Saint

Louis University gave me a 
great insight into the world 
of business, management 
and leadership. I developed 
skills that are imperative for 
excellent job performance. 
I have grown not only in 
my knowledge but also as 
a person.” -  added Katalin 
Horvath, one of the recent 
Corvinus recipients of the 
scholarship.

You can find further infor
mation regarding the pro
gramme at the university’s 
webpage and on the HMEP 
website (hungary-mo.org). 
Who knows, maybe YOU will 
be the next one to discover 
these opportunities in Mis
souri.

A BUDAPEST! CORVINUS EGYETEK' HIVATALOS LAPJA UH. ÉVFOLYAM 13. SZÁM j 2012. NOVEMBER 23.
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Mexican view

A ROLAND HAJDÚ

Eastern Europe. Hun
gary. Budapest. Such 
a big city. Exciting, 

vivid. So many parties -  it 
is impossible to attend them 
all. Do you know Morrison’s 
2? It is my favourite one. Or 
maybe the Instant is better. 
Once I was invited there for a 
cocktail. I said: “Köszönöm” 
-  lovely, isn’t it? Hungar
ians are so generous. I have 
plenty of new ‘amigos’ here.

Fresh air. Quack, quack. I 
like to run along the Danube 
River, especially at Marga
ret Island. Budapest is also 
beautiful. Once I visited the 
Fisherman’s Bastion -  which 
is the best place to see the 
Parliament, if you ask me, 
but it is a little bit cold up 
there.

“Egészségedre!” -  they 
say. Once after a sneeze

and once after a shot of 
‘pálinka’ -  the ancient Hun
garian medicine.

Hangovers. Packing up 
my things. Farewells from 
Corvinus University of Bu
dapest. The exchange

programme is over. Four 
months have gone by in a 
second. I am pretty sure 
that I am going to miss every 
small part of it.

I, Rita Marques, love you 
guys. I love you, Hungary.

FORRÁS: EUROPRESS FOTÓÜGYNÖKSÉG

If you say Germany, 
I say DSG
A JULIA NYÉKI

Have you ever dreamt 
about studying, 
working, and maybe 

living in Germany? Have 
you ever wondered that the 
opportunity to study in Ger
man is given at Corvinus? 
For instance, are you inter
ested in studying Business 
Administration in German? 
If your answer to any of my 
questions is yes, the best 
way to reach your dreams or 
to accept a new challenge 
is DSG. DSG (Deutschspra
chiger Studiengang) is a 
certificate programmes at 
Corvinus University of Bu
dapest (CUB) in which the 
courses are fixed, students 
will be provided with theo
retical and practical knowl
edge and so have the add
ed bonus in Central Europe 
and Hungary.

DSG -  Business Admin
istration in German -  came 
to life thanks to excellent co

operation with the Univer
sity of Passau twenty years 
ago. Actually, ten different 
course units are offered in a 
term for students of CUB -  
for example, business eco
nomics, market research, 
organizational behaviour, 
etc. All these subjects can 
be found in the curriculum 
or the optional course units 
in most universities, which 
is why it is enough to com
plete the subjects only in 
German. The most advan
tageous thing about DSG 
is that only after the pro
gramme’s successful com
pletion can a certificate be 
obtained, which is handed 
over by the ambassador 
of Germany in Hungary. 
Although the next applica
tion term is in February, in 
order to get more informa
tion about DSG check the 
webpage of the programme 
soon. Just make sure you 
are open for some German 
fun too.

About Erasmus com
A JOHANNA PAPP

Europe really came to us - as promised, on 
November 6, courtesy of Erasmus Expo, 
which was first organized at Corvinus. The 
hall was filled with 24 stands introducing uni
versities from several countries. We spoke 
with Erzsébet Veres, the Head of the Interna
tional Office, about the Erasmus Programme.

How many partner uni
versities do we have, do 
you have a number?

The number is not as im
portant as the quality; but 
we can say an approximate 
number, of course: about 
300. Most of our bilateral 
contracts of Erasmus ex
pired this year. We cannot 
calculate their future num
ber exactly, because their 
renewals and the making of 
new ones are still going on. 
Now the faculties are deal
ing with selection based on 
certain criteria, but as far 
as I can see there are new

ones as well. The contracts 
are constantly changing, 
often depending on stu
dents’ opinions, and new 
institutions always appear 
because Corvinus is popu
lar and well known, not only 
in Europe, but also in other 
regions. We are already in 
quite a comfortable position 
because we have the ability 
to sort.

Which are the most pop
ular destination universi
ties?

Students prefer the 
Dutch, Belgian, German,

and French institutions in 
the Erasmus program, be
cause they are provided 
with stipend; the number of 
partnerships in these coun
tries are also very high. 
Among the overseas op
portunities, the USA is the 
most popular; but, unlike 
the countries mentioned 
before, the individual stu
dents must finance these 
programmes.

How popular or familiar 
is Corvinus among the 
foreign students?

The numbers speak for 
themselves: we have a lot 
of exchange students, and 
furthermore, we hold the 
first position in the number 
of incoming Erasmus stu
dents. I hope that university 
citizens can continue to bet
ter perceive the presence of 
foreign students.

How much is the over

subscription for the pro
grams?

We are glad to having 
so many applicants for the 
Erasmus Programme, but 
their number has reduced. 
Despite of this, not every 
applicant can get out -  and 
it is not merely for financial 
reasons. However, nowa
days a noticeable restruc
turing has been spotted: 
applicants have begun ori
enting towards internships, 
though semesters spent 
abroad and foreign trainee- 
ship are not mutually exclu
sive.

The statistics shows that 
each year more and more 
students spend a semes
ter or two abroad. Will 
the grants be proportion
ally increased or is there 
a given allowance to be 
managed?

The grant is provided by 
the EU. For the university 
only the distribution of the 
provided sum -  which has 
grown each year so far -

among students, according 
to certain criteria, is allowed. 
Compared to previous 
years, we have been able to 
increase the sum of subven
tion, and we have also differ
entiated certain aspects.

Is there any chance of 
being prevented from 
studying abroad due to 
financial problems?

Yes, there are students 
who are good enough, 
meet the requirements, 
and yet cannot make their 
dreams come true, be
cause the awarded grants 
do not cover the whole se
mester’s costs. But I would 
like to call attention to the 
fact that a new programme, 
called Campus Hungary, 
will soon be announced. 
These students can apply 
for this, which goes not just 
to EU countries, but every
where. Of course, we are 
continuously looking for 
other opportunities to help 
students make their dreams 
come true.

2012. NOVEMBER 23. HIVATALOS LAPJA
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OROSZ GASZTRONÓMIAI KISOKOS

Mi rejlik a kaviár
A SZÁSZ NÓRA

Ha Moszkvában van az 
ember, (t)egyen úgy, 
ahogy a moszkvaiak. 

Ahhoz, hogy megismerjük 
az orosz fővárost, az orszá
got, misztikus kultúráját és 
az embereket, nem elég, ha 
végigjárjuk az útikönyvben 
felsorolt kötelező turistalát
ványosságokat, és megláto
gatjuk a kirakathelyet, ahol 
a turisták elhihetik, hogy 
a pincérek valóban orosz 
népviseletben szolgálják fel 
a kilós kaviárt.

Moszkva -  a maga tizen
nyolc millió lakosával -  egy 
valódi metropolisz, ahol sok
féle nemzet és kultúra keve
redik, hiszen a világ minden 
tájáról ideérkező népek mind 
magukkal hozták a saját éte
leiket, gasztronómiai szo
kásaikat. Kollégistaként egy 
ebédszünet alatt ízelítőt lehet 
kapni a japán, kínai, szlovák, 
grúz, francia, magyar kony
haművészetből, és ugyanez 
a helyzet az utcákon is.

Kereslet van, hiszen sok 
éhes szájat kell etetni, így 
kínálat is; lépten-nyomon, 
minden kis kihasználható, 
talpalatnyi helyen étkezdék
be, kifőzdékbe, kioszkokba 
botlunk, a választék pedig 
épp oly színes, mint a Vaszi- 
lij Blazsennij-székesegyház 
hagymakupolái.

A két hidegháborús 
szuperhatalom ellentétei a 
Szovjetunióval együtt eltűn
tek, és mára már az ame
rikai gyorsétteremláncok 
táplálják orosz fiatalok 
millióit is. Ha egy kis japán 
kosztra vágyunk, 
bármelyik sarkon 
beülhetünk egy 
sushi étterembe.
A saurma, az ott
honi gyros meg
felelője a diákok 
kedvence, mivel 
gyors, olcsó, és 
laktató; az Egész
ségügyi Hivatalt 
és a higiéniát hír
ből sem ismerő 
kioszkokban kap

ható. A nagy választékon túl 
a legpozitívabb, hogy a sok 
külföldi étteremmel szem
ben a tradicionális orosz 
konyhának is kiemelkedő 
jelentősége, nagy kultusza 
van, valami egyedi, saját, 
amit tisztelni lehet. Büsz
kék rá, és a hagyományos 
ízeket modern formában 
tálalják, több orosz ételeket 
kínáló gyorsétteremlánc is 
van, melyeket ebédidőben 
ellep az éhes moszkvaiak 
serege, hogy ott fogyasz- 
szák el legalább négy fo
gásból álló ebédjüket.

Merésznek kell hát lenni 
a városban, amely sohasem 
alszik, mert mind a tíz uj
júnkra valami új finomságot 
találhatunk.

FORRÁS: 4.BRBLOGSPOT.COM

A GYIMESI BERNADETT

Minden számunkban másfajta különleges 
sudokuval vagy egyéb logikai rejtvénnyel járulunk 
hozzá agytekervényeid időnkénti megmozgatá

sához. Ezen a héten egy csillag alakú sudoku vár meg
fejtésre. Töltsd ki 1-től 9-ig számjegyekkel az üres há
romszög alakú mezőket úgy, hogy minden mezőbe egy 
szám kerüljön, és egyetlen sorban (vízszintes és átlós 
sorokat tartalmaz az ábra), vagy vastag vonallal határolt 
területen belül se legyen számismétlődés. A sorok átha
ladnak a középső üres részen, de óvatosan fejtsd, mert 
a szélső sorok csak nyolc mezőből állnak, így azokban
az egyik számjegy nem fog szerepelni. Jó szórakozást!

Cappucino rosettával, 
szívvel, vagy tulipánnal

Ha ügyes baristával van 
dolgunk, akkor még talán 
mintákkal is találkozhatunk 
az italunk tetején, mint pl.: a 
rosettával, a szívvel, vagy a J 

maximum 70°C. így a tejben tulipánnal, 
lévő fehérje édes ízt ad, vi-

megég, és keserű lesz tőle

a feladatunk, hogy a tejet 
a kávéra öntsük, és ezál
tal elkészítsük a tökéletes 
cappuccinót.

A TÖRÖK ADAM

A tökéletes espresso készítését megtanul
hattuk az előző számból, így hát nézzük a 
másik legnépszerűbb italt, a cappuccinót.

A cappuccino alapja
egy espresso. Nem 
hagyjuk hosszabbra 

a kávét, hogy az italunk ízé
ben csak az espresso és a 
tej érződjön, sok-sok felesle
ges víz ne kerüljön bele.

Miután megvan az italunk 
alapja, az espresso, nézzük 
a tejet.

A tejnel nagyon fon
tos a fehérje tartalom, 
mivel ez fogja adni a 
tejkrémnek(tejhabnak) a 
kellemes krémes állagot. A 
zsírtartalom a tejhab minő
ségében nem játszik sze
repet, csak ízben befolyá
solja az italt. Ha túl magas 
zsírtartalmú tejet haszná
lunk, talán túl zsíros lehet a 
cappuccinónk, és elfedheti 
a kávé ízét. Törekedjünk 
mindig arra, hogy a tej-kávé 
párosítás harmonikus vég
eredményt alkosson.

Mindig hideg tejet hasz
náljunk, és a gőzölés során 
se melegítsük többre mint

A csésze mindig telje
sen tele kell, hogy legyen, 
de nem szappanhab szerű 
habbal, hanem kellemes, 
krémes állagú tejjel.

FOTÓ: NIKES-SOÓS BÁLINT
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Gyilkos

A PAPP GERGŐ

Ahogy Bándy Kata, úgy most Szita Bence 
halálának kapcsán is felmerült a halálbünte
tés kérdése. A híroldalak kommentszekcióit 
villámgyorsasággal lepték el ismét az önje
lölt büntetőjogászok, s most is akadnak, akik 
politikai tőkét kovácsolnának az ügyből.

Bármerre nézünk, hall
gatózunk, jó eséllyel 
találkozunk ezek

kel a szélsőséges állás- 
foglalásokkal. Wellness- 
börtönökről írnak, a 
gyilkosok kínhaláláról be
szélnek. „5-6 év múlva sza
badulnak, majd ugyanott 
folytatják” -  olvashatók az 
ilyen, és ehhez hasonló, tel
jesen abszurd kommentek. 
A véleményekre jellemző 
indulat azonban érthető, 
hiszen ép ésszel kevesen 
képesek feldolgozni a tör
ténteket. Pláne úgy, hogy 
szeretett médiánk naponta 
szállítja az új információkat 
a gyilkosságról. Érdemes 
azonban számba venni, 
hogy miért is nincsen a mo
dern európai államokban

halálbüntetés. Ez a fajta 
büntetés ugyanis megmá
síthatatlan, s bevezetése 
esetén könnyen lehet, hogy 
később egy ártatlan ember 
bánná -  ahogy bánná most 
a móri bankrablás később 
felmentett gyanúsítottja, 
akit a halálból már nem le
hetett volna visszahozni. 
„Inkább fusson száz bűnös, 
mint egyetlen ártatlan bűn
hődjön” -  tartja a mondás, 
mely felfogásban modern 
világunk egy bástyája rejlik.

Pénzügyi okokra sem iga
zán lehet hivatkozni, mely 
szerint az adófizetők majd 
eltartják ezeket a gyilkosokat, 
ugyanis a kivégzéshez vezető 
eljárás és maga a kivégzés 
gyakran drágább, mint egy 
életfogytiglani büntetés. Rá

adásul nemzetközi szerződé
sek is tiltják a halálbüntetés 
visszaállítását, az indulatok 
lecsengése után pedig min
denki nyugtázhatja magában, 
hogy ez bizony így van jól.

Olyan vélemények is el
hangzanak, hogy a halál 
csekély büntetés az ilyen 
emberek számára. Kínhalál 
helyett viszont talán így fog
nak a legjobban szenvedni; 
életük végéig négy fal közt 
fognak élni, mindenféle re
mény, cél nélkül. A börtön
társadalmakban is van egy 
értékrend, melybe a gye
rekgyilkosság nem fér bele, 
így kilátástalan életük még 
jobban meg lesz keserítve 
-  csak az öngyilkosságba 
menekülhetnének, amit 
szintén nehéz kivitelezni. 
Az évek során pedig egyre 
többet üti majd fel magát 
fejükben a gondolat, hogy 
bárcsak halálra ítélték volna 
őket.

A politikai hangulatkel
téssel, ártatlan emberek 
halálát politikai célokra 
való felhasználásával az 
ő emléküket gyalázzák. 
Az ilyen esetek pedig újra 
eszünkbe juttatják, amit a 
modern társadalmak na
gyon rövid idő alatt hajla
mosak elfelejteni -  állatok 
vagyunk mind.

Ujranyílik a
A  NYÉKI JÚLIA

Legfrissebb informáci
ók szerint a napokban 
újranyitja főbejáratát 

a Fővámpalota. Az egye
tem északi és déli kapui az 
eredeti működési terv elle
nére 2007 eleje óta állnak 
nyitva a hallgatók számára 
az akkor megkezdett 4-es 
metró Fővám téri megál
lójának építése miatt. Az 
építkezés munkálatait több 
cég is végezte, más-más 
munkacsoportok feleltek a 
felszín alatti, a felszín feletti 
és a vízügyi munkálatok el
végzésért. Az építkezések 
több okból sem zajlottak 
párhuzamosan, végül a tér

Corvinus!
kialakításáért szerződtetett 
cég munkatársai a terve
zett november 1-jei határ
időtől némiképp elcsúszva, 
mostanra befejezték az 
építkezést. Az elkészült te
rület bejárása megtörtént 
és a főbejárat épületen 
belüli részének felújítása 
is megkezdődött, hogy az 
újranyitáskor méltóképpen 
fogadhassa az egyetem 
polgárait. Arról, hogy az 
aluljáró metrót érintő ré
sze mikor kerül átadásra, 
illetve, hogy használatban 
maradnak-e az E épület 
északi és déli kapujai -  és 
ha igen. milyen formában 
-  még nincsenek pontos 
információink.
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